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AFTER 54 years of excel-
lent service to Penang, 
Chief Minister Chow Kon 

Yeow hopes the Penang Devel-
opment Corporation (PDC) will 
strive for greater heights.

“I must emphasise that in ev-
ery success there will be chal-
lenges ahead. PDC must rise 
and overcome each challenge, 
learn from mistakes, and re-
main committed to improving 
services for the people of Pen-
ang,” Chow, who is also PDC 
chairman, said in his speech at 
the corporation’s 54th anniver-
sary celebration at its office in 
Bayan Lepas on Nov 14.

Over the years, PDC has de-
veloped three satellite towns in 
Penang – Bayan Baru, Seberang 
Jaya and Bandar Cassia.

Together with the Penang 
government, PDC has been pro-
viding affordable homes to Pen-
angites.

Chow said 18,783 units of 
affordable homes by PDC were 
at various stages of implemen-
tation. They involved a total of 
10,905 acres of land.

“One of PDC’s satellite 
towns, Bandar Cassia in Batu 
Kawan, with its eco-city con-
cept, reflects the evolution of 
PDC’s planning and ideas over 

54 years.
“Significant investments 

from corporations such as As-
pen Group, EcoWorld, Para-
mount, PE Land and IKEA un-
derscore the confidence of glob-
ally renowned companies in the 
state.

“With the presence of IKEA 
and Design Village, Batu Kawan 
has become an attractive hub 
for visitors,” Chow said.

He also highlighted the four 
themes under the Penang2030 
vision – Increase livability to 
enhance the quality of life; Up-
grade the economy to raise 
household incomes; Empower 
people to strengthen civic par-
ticipation; and Invest in the built 
environment to improve resil-
ience.

He commended PDC for its 
commitment to the state.

“PDC has an excellent track 
record in executing its respon-

sibilities to increase livability to 
enhance people’s quality of life.

“The corporation has suc-
cessfully developed industrial 
parks that have created direct 
and indirect employment op-
portunities. It has also man-
aged to attract renowned 
manufacturing companies 
to Penang for over 54 years, 
including Intel, AMD, Hewlett-
Packard, Clarion, National 
Semiconductor, Hitachi, Sony, 
Robert Bosch and many more.

PDC chief executive officer 
Datuk Aziz Bakar said the cor-
poration has undergone vari-
ous challenges and obstacles 
over the past 54 years.

“It is a mature corporation 
with 54 years of experience 
and I believe it has what it 
takes to strive and uplift Pen-
ang. PDC will continue to play 
its role in the development of 
the state,” he said.

Also present were Deputy 
Chief Minister I Datuk Dr Mo-
hamad Abdul Hamid, state 
Entrepreneurial Development 
and Rural Development Com-
mittee chairman Rashidi 
Zinol, State Secretary Datuk 
Rosli Isa, State Financial Offi-
cer Datuk Zabidah Safar, PDC 
board member and Bukit Tam-
bun assemblyman Goh Choon 
Aik, and other PDC board 
members.
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PDC marks 54 years 
of excellence

TOWARDS GOLDEN LIFESTYLE: : Yang di-Pertua Negeri Tun Ahmad Fuzi Abdul Razak 
(centre) with (from left) Eden-On-The-Park Sdn Bhd founder and managing director Victor Fong, MTT 
Group of Companies executive chairman Datuk Seri Kenny Ong, Balik Pulau MP Datuk Muhammad 
Bakhtiar Wan Chik and southwest district officer Mohd Hafiz Azwad Nadzri at the groundbreaking 
ceremony for the Eden at Botanica CT project.    - See p2 for full story

Chow with (from left) Goh, Rosli, Rashidi, Mohamad, Aziz, Zabidah, guests and other PDC staff in a 
group photo after the event.
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COME 2026, senior 
citizens in Penang can 
spend their golden years 

in a more conducive environ-
ment following the announce-
ment of the state’s first inte-
grated senior living resort to 
be built in Balik Pulau.

The 32-acre project, known 
as Eden at Botanica CT (EABC), 
will feature a nursing care resi-
dence and a low-density active 
living resort comprising villas 
and condominiums in two tower 
blocks in Botanica.CT, a thriving 
township in Balik Pulau.

The project is a joint venture 
between Botanica Hills Sdn Bhd 
(an associate company of MTT 
Group of Companies) and Eden-
On-The-Park Sdn Bhd.

The EABC groundbreaking 
ceremony was held at Botanica.
CT in Balik Pulau on Nov 20.

Yang di-Pertua Negeri Tun Ah-
mad Fuzi Abdul Razak graced 
the occasion.

MTT Group of Companies 
executive chairman Datuk Seri 
Kenny Ong said EABC is set to 
redefine the concept of senior 

living by seamlessly integrating 
nursing care residence and ac-
tive living apartments.

“EABC features active liv-
ing apartments tailored for the 
increasing population of self-
sufficient seniors who require 
no assistance in daily activities. 
Additionally, the facility accom-
modates individuals who, while 
largely independent, may benefit 
from some assistance.

“In addition, our nursing care 
residence provides a supportive 
environment for senior citizens 
who, due to increased needs, 
are no longer able to maintain 
independent living.

“Nestled in the serene en-
clave of Balik Pulau, the devel-
opment ensures residents can 
enjoy the charm of nature while 
still having convenient access to 
urban amenities,” Ong said in 
his speech before participating 
in the groundbreaking ceremony.

Also present were Balik Pulau 
MP Datuk Muhammad Bakhtiar 
Wan Chik, Eden-On-The-Park 
Sdn Bhd founder and managing 
director Victor Fong and Balik 
Pulau district officer Mohd Hafiz 
Azwad Nadzri.

Ong emphasised that EABC 
was committed to cultivating 
a comprehensive environment 

fostering physical, emotional, 
and social well-being.

“This resort-style community 
ensures that each day is brim-
ming with purpose and enjoy-
ment,” he added.

It is understood that EABC’s 
active living apartments pro-

vide an exclusive, low-density 
residential experience, com-
prising 350 units across Tower 
A and Tower B.

These residences, ranging 
from 771 sq ft to 1,449 sq ft, 
feature diverse one to three-
bedroom layouts.

The Care Residence intro-
duces a visionary concept 
centred on personalised care 
services for seniors and the 
broader community.

This distinguished care 
model integrates the highest 
Australian Standard Operating 
Procedures (SOPs), thought-
fully adjusted to align with local 
nuances.

For more details about the 
EABC project and the available 
packages, visit www.edenatbo-
tanicact.com.my

THINK City managing director 
Hamdan Abdul Majeed has been 
awarded a prestigious Special 
Citation from the United Nations 
Human Settlements Programme 
(UN-Habitat) for his significant 
contributions to urban develop-
ment.

The award was presented 
by UN-Habitat Under-Secretary 
General and Executive Director 
Datuk Seri Maimunah Mohd 
Sharif on Nov 20. 

Maimunah praised Hamdan 
for his impact contributions.

“Hamdan embodies the es-
sence of UN-Habitat’s mission 
to foster socially and environ-
mentally sustainable cities and 
towns embedded in the New Ur-
ban Agenda.

“The aim is to optimise cities 
for sustainable development, 
outlining essential steps to 
ensure that cities and human 
settlements play a pivotal role 
in the implementation of Sus-
tainable Development Goals 
(SDGs). I am proud to honour 
his impactful contributions to 
the field,” Maimunah, a former 

Penang Island City Council (MB-
PP) mayor, said.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who was present at the 
ceremony, said it was no small 
feat for Hamdan to receive such 
a recognition.

“It is a testament to the tire-
less efforts and unwavering 
commitment that Hamdan has 
poured into his work through 
the establishment of Khaza-
nah Nasional Berhad’s subsid-
iary Think City. His passion for 
making cities livable for their 
citizens has propelled him to 
create change that extends 
beyond Penang.

“George Town has changed 
significantly since it became a 

Unesco World Heritage Site in 
2008. Under Hamdan’s lead-
ership and the commitment of 
Think City, we participated, sup-
ported, facilitated, implement-
ed, and witnessed a remarkable 
transformation,” Chow said in 
his speech.

Expressing gratitude to the 
state government, Chow and 
UN-Habitat, Hamdan empha-
sised that the award symbolised 
Think City’s collective dedication 
to sustainable development.

“This is not just a personal 
milestone; it embodies the 
collective dedication of Think 
City and our shared aspira-
tion for sustainable develop-
ment,” he said.

PENANG has a sufficient num-
ber of affordable housing proj-
ects for its people.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
said Penang has set a target of 
delivering 220,000 affordable 
homes by 2030.

“Let’s just say we have 
220,000 affordable homes 
and if we have an average of 
four people in an affordable 
housing unit, we can house 
880,000 people.

“Penang has a population 
of about 1.8 million people. 
This means that the affordable 
homes the state is providing can 
provide shelter for almost 50% 
of the people.

“And with that, the Penang 
government will still continue 
to provide affordable homes for 
the people. We will not stop.

“The state has provided over 
150,000 affordable homes 
which include already built, be-
ing built or being planned to be 
built. We have another 70,000 
affordable homes to go.

“These affordable homes will 
be provided in all five districts. 
Development must extend stra-
tegically and thoughtfully across 
various areas,” he replied to a 
question by a journalist at a Nov 
15 press conference.

Penang has various afford-
able housing categories with 
prices ranging from RM42,000 
to RM300,000.

He also reiterated that Pen-

ang would soon be introducing 
a new affordable housing cat-
egory priced at RM100,000 per 
unit for those with a household 
income of above RM3,500 and 
below RM5,000 a month.

Separately, Sundarajoo said 
his office would be looking at im-
proving some policies concern-
ing the density and plot ratio 
for development projects on the 
mainland.

“We may not want to have two 
standards in terms of density 
and plot ratio. This is something 
that I want to look into during my 
term of office.

“If I can offer almost the 
same plot ratio and density 
on the mainland, you will be 
surprised. Many developers 
may rush to Seberang Perai 
and do development there be-
cause land in Seberang Perai is 
cheaper when compared to the 
island,” he said, adding that 
Seberang Perai would be in an 
“expanding mode”.

Sundarajoo said, however, 
that several factors must be 
considered when it comes to 
development.

“We cannot allow a high plot 
ratio in the heart of George 
Town. We must always take 
into consideration traffic man-
agement.

“We cannot be giving a high 
plot ratio, knowing that the roads 
(in certain areas) can no longer 
be expanded. So, itis very much 
dependent on the traffic impact 
assessment," he said.

Think City’s Hamdan gets UN-Habitat Special 
Citation award

Plotting state’s future housing plans

Resort-style living for seniors
Artist’s 
impression 
of Eden at 
Botanica CT in 
Balik Pulau. 

Hamdan (second from left) receiving the UN-Habitat Special Citation 
award from Maimunah as Chow and Think City Board of Directors 
chairman Datuk Seri Dr  Anwar Fazal (left) applaud his achievement.
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IT was definitely a memorable night 
at the Hunza Group 45th anniver-
sary celebration held at the Setia 

SPICE Convention Centre in Bayan 
Lepas recently. 

Hundreds of dignitaries, includ-
ing government officials and special 
guests, attended a luxurious and deli-
cious buffet dinner accompanied by 
various cultural performances.

The celebration also marked the joy-
ous occasion of the 82nd birthday of 
Hunza Group founder and executive ad-
viser Datuk Seri Khor Teng Tong.

Chief Minister Chow Kon Yeow and 
his wife Tan Lean Kee attended the 
event.

In his speech, Chow said the Group 
has been continuously striving to el-
evate the quality of life in Penang 
through its developments and its slew 
of awards from both domestic and 
international sources are solid testa-
ments to that.

“I would like to take this opportunity 
to wish Datuk Seri Khor Teng Tong a 
wonderful 82nd birthday, and may he 
be continuously blessed with good 
health.

“Over the years, I have witnessed 
how Hunza Group has grown from 
strength to strength under Datuk Seri 
Khor’s leadership, with the brand now 
established as one of the top multi-
award-winning property developers in 
the country, synonymous with high-
quality homes in strategic locations.

“Amidst all the success, Datuk Seri 
Khor has never forgotten his humble 
beginnings and would always make it a 
point to contribute back to society, be 
it through Hunza Group or his charity 
foundation,” said Chow.

“I eagerly anticipate the promising 

trajectory of Hunza Group, guided by 
the current managing director, Datuk 
Khor Siang Gin, especially concern-
ing the Group’s flagship development, 
Penang International Commercial City 
(PICC),” Chow added.

Also present during the anniversary 
celebration were Deputy Chief Minister 
II Jagdeep Singh Deo, Penang Trade, 
Entrepreneurial Development and Ru-
ral Development Committee chairman 
Rashidi Zinol, state Social Develop-
ment, Welfare and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chairman Lim 
Siew Khim and state Youth, Sports and 
Health Committee chairman Daniel 
Gooi Zi Sen.

Other notable figures included Chi-
nese Consul-General in Penang Zhou 

Youbin, Teng Tong, Siang Gin, and Hun-
za executive director Khor Tze Ming.

IN a testament to the state’s devel-
opment, Penang will continue foster-
ing a robust investment ecosystem, 
aiming to create an investor-friendly 
environment.

Chief Minister Chow Kon Yeow, 
speaking at the American-Malaysia 
Chamber of Commerce (AMCHAM) dia-
logue luncheon, highlighted the endur-
ing partnership with the United States, 
emphasising Penang’s commitment to 
supporting its presence.

“The United States has always been 
the state’s top five investors,” he said 
in his speech at the event on Dec 7.

He underscored the necessity for 
a dynamic ecosystem tailored to ad-
dress the evolving requirements of in-
dustrial stakeholders.

Chow also highlighted the pivotal 
role of public-private partnerships in 
propelling the state towards a high-
income economy.

“The state’s top priority is to main-
tain a dynamic environment that can 
support the needs of industries as 
they adopt new technologies and pur-

sue growth.
“Importantly, we recognise that work-

ing together with both public and private 
sectors is crucial for us to become a 
high-income economy,” he added.

Expressing confidence in Penang’s 
limitless potential, Chow cited a track 
record of over five decades of indus-
trialisation and affirmed the state’s 
role in global trade and investment.

He concluded by underlining Pen-
ang’s commitment to sustainable 
development, both in physical and 
digital infrastructure, and strengthen-
ing ties with AMCHAM through Invest-
Penang.

Among those present were US em-
bassy Charge d’Affaires Manu Bhalla, 
AMCHAM chief executive officer Siob-
han Das, Universiti Malaya (UM) Asia-
Europe executive director Datuk Prof 
Dr Rajah Rasiah, First Solar managing 
director Datuk P’ng Soo Hong, Intel 
Malaysia Supply Chain & Operations 
managing director Chong Aik Kean and 
LAM Research International managing 
director Soon K. Kuek.

Penang sees robust industrial growth

It was double joy for Khor (ninth from left) as the event marked his birthday and Hunza's 45th anniversary. Joining him were 
Chow, former Penang Chief Minister Tan Sri Dr Koh Tsu Koon (second from left), Jagdeep (third from left), Chow’s wife Tan 
Lean Kee (seventh from left), Siang Gin (11th from left), former Penang Chief Minister Lim Guan Eng (12th from left), former 
Permatang Pauh MP Nurul Izzah Anwar (13th from left) and other dignitaries.

Hunza celebrates 
milestone in style
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THE Penang government 
and the Consulate Gener-
al of the People’s Repub-

lic of China in Penang will work 
together to plan activities to 
celebrate the 50th anniversary 
of the establishment of China-
Malaysia diplomatic relations 
next year.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said this after an official 
meeting with China vice-presi-
dent Han Zheng on Nov 10.

“This was one of the many is-
sues highlighted during the one-
hour discussion.

“We remain committed to 
strengthening our bilateral rela-
tionship with China.

“Both parties, Penang and 
China, are looking forward to 
the celebration.

“We have had a close bilat-
eral relationship for the past 50 
years, and can be regarded as 
strategic partners,” Chow said.

Chow added that invest-
ments, the US-China trade war, 
education, and talent develop-
ment were among other topics 
discussed during the meeting.

Earlier the same day, Han 
took the opportunity to explore 
the Sun Yat-Sen Memorial Cen-
tre in Macalister Road and the 
Pinang Peranakan Mansion in 
Church Street during his two-day 
official visit.

With heightened security, 
his visit to the Sun Yat-Sen Me-
morial Centre started around 
3.30pm, with a warm welcome 
from key figures including Pen-
ang Tourism and Creative Econ-
omy Committee chairman Wong 

Hon Wai, China’s Ambassador 
to Malaysia Ouyang Yujing, and 
Chinese Consul General in Pen-
ang Zhou Youbin.

Han and his delegation 
delved into the historical signifi-
cance of Dr Sun Yat-Sen, recog-
nised as the father of modern 
China, spending approximately 
45 minutes absorbing the rich 
history.

Subsequently, Han proceed-
ed to the Pinang Peranakan 
Mansion where a comprehen-
sive tour lasting over half an 
hour unfolded. 

This mansion stands as a 
museum dedicated to preserv-
ing Penang’s Peranakan heri-
tage.

Set for 50th year of ties

A STAGGERING 1,750 tonnes 
of waste find their way to Pulau 
Burung landfill daily, with food 
waste comprising a substantial 
40% of this overall volume, says 
Chief Minister Chow Kon Yeow.

Chow said this in his speech 
during the Green Pinang Awards 
Presentation Ceremony 2023 on 
Dec 7.

“It is our collective responsibil-
ity to address food waste, given 
the alarming statistics,” he said.

Also present during the 
awards presentation ceremony 

were state Social Development, 
Welfare and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim, state Hous-
ing and Environment Committee 
chairman Datuk Seri Sundarajoo 
Somu, state Agrotechnology, 
Food Security and Cooperative 
Development Committee chair-
man Fahmi Zainol and Penang 
Green Council (PGC) general 
manager Josephine Tan Mei 
Ling.

Speaking about the pro-
gramme, Tan said the theme of 
the Green Pinang Awards Pre-
sentation Ceremony this year is 
“A Symphony of Sustainability”.

“It reminds us that Earth is 
our only home, and we all have 
a responsibility to protect its re-
sources,” she said.

Tan highlighted that PGC is 
actively advancing education and 
promotion of green practices in 
the workspace, specifically for 
this year’s Penang Green Office 
Certification category.

In the Penang Green Office 
Certification category, the Pen-
ang Water Supply Corporation 
(PBAPP) stood out by securing 
the most awards.

Other notable winners among 
industry players were Eco World 
Wellness (M) Sdn Bhd (NIHOMA 
Group of Companies), Globetron-
ics Sdn Bhd, Polydamic Sdn 
Bhd, Dell Global Business Cen-
ter Sdn Bhd (Cyberjaya), Cycle 
Trend Industries Sdn Bhd, CLPG 

Packaging Industries Sdn Bhd, 
Aemulus Corporation Sdn Bhd, 
and several others.

Under the Penang Rainwater 
Harvesting Incentive category, 
recipients included LBH Archi-
tect, SJK (T) Sungai Ara, and SJK 
(C) Moh Ghee Cawangan.

Meanwhile, in the Food Waste 
Challenge Incentive category, 
recognition was bestowed upon 
Golden Highway Auto-City Sdn 
Bhd and Dell Global Business 
Sdn Bhd (Plot 27).

AWARD WINNERS
Penang Green Jour-

nalism Award
Audrey Mellanni Dermawan 
(New Straits Times) -Excellence 
award English category, 
Siti Aminah Mohd Yusof 
(New Straits Times) Excellence 
award Bahasa Malaysia cat-
egory.
Chuah Kai Ying (The China 
Press) - Potential award Baha-
sa Mandarin category
Subatra Adacapan  (Tamil 
Malar) - Potential award Baha-
sa Tamil category

Photojournalism category
Champion: Muhammad Zai-
nul Ariff Ahmad Sarbri (Ber-
nama) 
2nd place: Muhammad Mi-
kail Ong Abdullah (NST)  
3rd place: Lim Beng Tatt (The 
Star) 

Inspiring environmental awareness

Chow welcoming Han (centre, wearing a light blue tie) to the official meeting where they discussed 
various issues.
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MANUFACTURERS can mea-
sure their products’ climate 
footprint now with the launch of 
Monitor ERP’s new functionality 
“Sustainability by Monitor”.

It is an environmental tool 
that helps companies accurate-
ly measure their environmental 
impact and implement sustain-
ability measures.

According to the Monitor ERP 
website, the new functionality 
helps companies measure their 
carbon footprint, evaluate the 
data, and adopt strategic mea-
sures to cut emissions and con-
sumption of resources.

Commending the newly 
launched innovation, Chief 
Minister Chow Kon Yeow said 
the “Sustainability by Monitor” 
would not only ensure readi-
ness and competitiveness but 
also align with the growing de-
mand for ESG (Environmental, 
Social and Corporate Gover-
nance) reporting and contrib-
ute to more sustainable and 
responsible production.

“This groundbreaking feature 
allows manufacturers to per-
form sustainability calculations 
and measure the climate im-

pact of their manufacturing ac-
tivities down to the component 
level,” he said in his speech 
during the Monitor ERP System 
User Seminar and 10th Anniver-
sary celebration on Nov 8.

“Some of you may recall our 
last gathering in 2019 when we 
celebrated the launch of the 
Monitor G5 and the opening 
of Monitor ERP’s new office in 
Straits Quay. Back then, Moni-
tor ERP had a humble staff of 
30 people.

“To witness your growth, with 
nearly 100 employees today, is 
truly inspiring,” he said.

Chow also 
highlighted the 
state govern-
ment’s commit-
ment to trans-
forming Penang 
into an interna-
tionally smart 
state and the 
preferred loca-
tion for investors, 
tourists, and 
people who seek 

sustainable living.
He also commended Swe-

den for its vast experience and 
expertise in innovation and pro-
ductivity.

Swedish Ambassador to Ma-
laysia Dr Joachim Bergstrom 
said Sweden was in the midst 
of reopening its honourary con-
sulate office in Penang, which 
is scheduled to happen in the 
next few weeks.

“The roles of the honourary 
consulate include rendering as-
sistance to Swedish citizens 
and deepening bilateral ties in 
this region.

“Penang feels 
like a second 
home to us,” he 
said in his speech.

Monitor ERP 
Southeast Asia 
chief executive of-
ficer Daniel Hagg-
mark (pix) thanked 
Chow for his com-
mitment to Pen-
ang and for his 
support.

Haggmark also expressed 
his gratitude to the supporters 
of Monitor ERP.

Also present were Monitor 

ERP Group owner Jorgen Pers-
son and Monitor ERP Group 
chief executive officer Morgan 
Persson.

Monitor ERP introduces 'Sustainability' tool

Story by Norman Sim
Pix by Siti Nuratikah Rahmat

OVER the past 50 
years, Penang has 
played a pivotal role in 

Malaysia’s economic growth, 
primarily through its dynamic 
and cutting-edge semiconduc-
tor industry.

In 2019, Penang accounted 
for approximately 5% of global 
semiconductor exports.

In 2022, semiconductor de-
vices and integrated circuits 
(ICs) constituted a significant 
65.2% of Malaysia’s total 
Electrical and Electronic (E&E) 
exports, amounting to a stag-
gering RM386.89 billion (as 
reported by Malaysia External 
Trade Development Corporation 
(MATRADE) last February.

Consequently, Penang has 
enjoyed multiple spillover ef-
fects throughout the supply 
chain, including the growth of 
local small and medium-sized 
enterprises (SMEs), the devel-
opment of a skilled local work-
force, and technical expertise.

However, global geopolitical 
tensions have periodically chal-
lenged Malaysia and Penang’s 
position in the semiconductor 
realm.

Despite these obstacles, Ma-
laysia’s semiconductor industry 
by far has been resilient.

Nonetheless, for Malaysia’s 
semiconductor industry to thrive 
further, it must shift towards 
higher value-added activities.

In an interview at the Interna-
tional Semiconductor Executive 
Summit (ISES) SEA 2023 on 
Nov 7, Malaysia Semiconduc-
tor Industry Association (MSIA) 
president Datuk Seri Wong Siew 
Hai emphasised the need to 
seize opportunities in IC design.

“The semiconductor industry 
is what I consider the ‘golden 
goose’ of Malaysia.

“For the past 50 years, we 
(Malaysia) have been focused 
on evolving assembly and test-
ing in the E&E value chain from 
low to high-end technology.

“But recently, more com-
panies are focusing on ad-
vanced packaging which is 

highly complex.
“Here is where IC designing 

comes into play.
“In this midst of geopolitical 

tensions, Malaysia should focus 
on the IC design domain.

“For this to take place, we 
need the existing and upcoming 
talent pool to shift their focus to 
IC designing, step out of their 
comfort zones within existing 
MNCs, and become risk-takers 
in embracing entrepreneurial 
and innovative roles,” Wong told 
Buletin Mutiara.

He emphasised that Malaysia 
should not solely depend on for-
eign corporations for IC design, 

services and development. 
Instead, the emphasis should 

be on nurturing homegrown IC 
design corporations.

Penang already houses sev-
eral homegrown IC design cor-
porations, such as SkyeChip, 
Oppstar Technology, and In-
finecs Systems. 

Wong stressed the need for 
Malaysia to support and further 
develop these homegrown cor-
porations in IC design and de-
velopment.

The semiconductor indus-
try is projected to reach US$1 
trillion by 2030, and Malaysia 
must act swiftly to fill this void, 

as other countries aggressively 
enter the semiconductor sec-
tor, including India, Saudi Arabia 
and several countries in central 
Asia.

Among the distinguished 
people present were Sivasuri-
yamoothy Sundara Raja, deputy 
chief executive officer of Malay-
sian Investment Development 
Authority (Mida), Investment 
Promotion and Facilitation; Siob-
han Das, CEO of American-Ma-
laysian Chamber of Commerce 
(AMCHAM); and Ang Wee Seng, 
executive director of Singapore 
Semiconductor Industry Asso-
ciation (SSIA).

IC design the future of 
semiconductor industry

Wong (third from left) addressing the audience at the ISES SEA 2023. With him are (from left)
moderator Kamel Ait Mahiout and Ang, Das and Sivasuriyamoorthy.
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பல காறபந்து அணிகளில் விளையாட சிறந்்த ்தைமாக 
அளமயும். MIFA இன் இந்்த த்தாடர் 
மு ய ற சி க ளு க் கு ஆ ்த ர வு ம் , 
ஒ த் து ள ை ப் பு ம் வ ை ங் கி ய 
அளைவருக்கும் ந ன் றி 

பத்து உபான் – பிைாங்கு மாநில வீட்டுவசதி மறறும் 
சுறறுச்சூைல் ஆட்சிக்குழு உறுப்பிைர் டத்்்தா� 
சுந்்தராஜு ்்தசிய ரீதியில் ்தமிழப்பள்ளி இளடயிலாை 
12 வயதுக்குட்பட்ட காறபந்து ்பாட்டிளய ம்லசிய 
அறிவியல் பல்களலக்கைகம், ்காப்பா அரங்கத்தில் 
அதிகாரப்பூர்வமாகத் த்தாடக்கி ளவத்்தார்.

ம்லசிய இந்தியர் காறபந்து சங்கம்(MIFA) 
ஏறபாட்டிலும் பிைாங்கு இந்தியர் காறபந்து சங்கம்(PIFA) 
ஒருங்கிளைப்பிலும் இந்்தப் ்பாட்டி ்்தசிய ரீதியில் 
நடத்்தப்படுவது பாராட்டக்குரிய்தாகும்.

“்தமிழப்பள்ளிகளுக்கிளட்ய நளடதபறும் ்்தசிய 
அைவிலாை காறபந்து ்பாட்டி பிைாங்கு மாநிலத்தில் 
நளடதபறுவது மகிழச்சிளய அளிக்கிறது, பிள்ளைகளுக்கு 
முக்கிய உ்தாரைமாக இருப்பது தபற்றார்க்ை. அவர்கள் 
்தங்களின் பிள்ளைகளுக்கு இளட்ய உள்ை இளல மளற 
காயாக மளறந்திருக்கும் திறளமகளை அளடயாைம் 
கண்டு ஊக்குவிப்பு வைங்கிைால் பிள்ளைகள் குறிப்பாக 
விளையாட்டுத் துளறயில் மிகப் தபரிய சா்தளைகளைப் 
பளடக்க முடியும், என்றார்.

நாட்டின் முன்ைணி விளையாட்டு காறபந்து வீரரும், 
பயிறசியாைருமாை டத்்்தா எம்.கருத்து ்பான்றவர்கள் 
காறபந்து துளறயில் ்தைது கடிை உளைப்பால் சிறந்்த 
காறபந்து வல்லுநராக சிறந்து விைங்குகிறார். டத்்்தா 
கருத்ள்த முன் உ்தாரைமாகக் தகாண்டு இந்தியர்கள் 
காறபந்து துளறயில் கால் ்தடம் பதிக்க ்வண்டும் எை 
டத்்்தா� சுந்்தராஜூ ்கட்டுக்தகாண்டார்.
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MIFA காற்பந்து ப்பாட்டி சிறந்்த 
இந்திய விளையாட்டு வீரரகளை 

உருவாகக சிறந்்த ்தைம் 
“மாைவர்கள் இத்்தைத்ள்த ்தங்கள் ்தன்ைம்பிக்ளகளய 

மறறும் திறளமளய வைர்த்துக்தகாள்ை சிறந்்த அரங்கமாகப் 
பயன்படுத்்தலாம் என்று நம்பிக்ளக த்தரிவித்்தார்.

இம்முளற நடத்்தப்படும் இந்்தப் ்பாட்டியில் ஒன்பது 
மாநிலங்களைப் பிரதிநிதித்து ஆண்களுக்காைப் பிரிவில் 
40 குழுக்களும் மறறும் தபண்களுக்காைப் பிரிவில் 
20 குழுக்களும் கலந்து தகாண்டைர் எை MIFA 
துளைத் ்தளலவரும் இப்்பாட்டியின் ஏறபாட்டுக் குழுத் 
்தளலவருமாை � சங்கர் த்தரிவித்்தார்.

“MIFA சங்கம் காறபந்து துளறயில் இந்திய 

மாைவர்களின் திறளமளய அளடயாைம் காைவும்; 
அவர்கள் அடுத்்த நிளலக்கு இத்துளறயில் பயணிப்ப்தறகும் 
துளைபுரிகிறது.

“இச்சங்கம் ‘MIFA Beyond Satellite’ திட்டம் என்ற 
புதிய பரிமாைத்தில் 12 வயதுக்கு உட்பட்ட மாைவர்களின் 
திறளமளய த்தாடக்கத்தி்ல அளடயாைம் கண்டு 
அவர்களுக்கு ஐந்து ஆண்டு காலத்திறகு முளறயாை 
பயிறசிகள் வைங்க இைக்கம் தகாள்கிறது என்று ம்லசிய 
இந்தியர் காறபந்து சங்கத்தின் (MIFA) ்தளலவர் திரு 
அன்பாைந்்தன் கூறிைார்.

“இத்திட்டத்தின் மூலம் 12 வயதுக்கு உட்பட்ட 
கால்பந்து விளையாட்டாைர்கள் 14 வயதுக்கு உட்பட்ட 
்பாட்டியில் பங்தகடுக்க வழிவகுக்கும். இ்தன் மூலமாக 
5 ஆண்டு த்தாடர் திட்டத்தில் பல ்தரமிகு இைம் 
காறபந்து விளையாட்டாைர்களை உருவாக்க முடியும் 
என்பதுடன் இ்தன் மூலமாக இந்்த விளையாட்டாைர்கள் 

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் டத்தோ� சுநதரோஜு.  

MIFA கோற்பநது ்்போட்டியில் ்பங்கற்ற மோணவர்களுடன் ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் டத்தோ� 
சுநதரோஜு, ஏற்போட்டுக் குழுவினர் மறறும் முக்கிய பிரமுகர்கள் குழுப்்படம் எடுததனர்.

MIFA கோற்பநது ்்போட்டியின் அனனதது பிரிவிலும் வவறறி ்கோப்ன்பனய தட்டிச் வென்்ற 
மோணவர்கனைப் ்படததில் கோணலோம். 

த்தரிவித்துக்தகாண்டார்.
்மலும், MIFA சங்கத்தின் கீழ பல உருமாறறுத் 

திட்டங்கள் தசயல்படுத்்த இைக்கம் தகாண்டுள்ை்தாகவும் 
கூறிைார்.

“இந்திய மாைவர்கள் காறபந்து ் பான்ற விளையாட்டுத் 
துளறயில் மட்டுமின்றி கல்வியிலும் சிறந்து விைங்க 
்வண்டும்.

“மாைவர்கள் கல்வி மறறும் விளையாட்டுத் துளறக்கு 
சமமாை முன்னுரிளம வைங்கி முன்்ைறறம் காை ் வண்டும். 
மாைவர்கள் கல்விக்கும் முக்கியத்துவம் அளிப்பள்த 
விளையாட்டுப் பயிறசியாைர்கள், ஆசிரியர்கள் மறறும் 
தபற்றார்கள் உறுதி தசயய ் வண்டும். இது அவர்களுக்கு 
சிறந்்த எதிர்காலம் அளமய வழிவகுக்கும்,” என்று பாகான் 
டாலாம் சட்டமன்ற உறுப்பிைர் குமரன் ்தமதுளரயில் 
வலியுறுத்திைார்.

MIFA சங்கம், திறன்மிக்க இந்திய மாைவர்களை 
த்தாடக்கப் பள்ளி மு்தல் ்்தசிய ரீதியிலாை விளையாட்டு 
வீரர்கைாக உருவாக்குவ்தறகுத் த்தாடர்ந்து பல 
ஆக்கப்பூர்வமாைத் திட்டங்களைச் தசயல்படுத்தும் எை 
MIFA துளைத் ்தளலவரும் இப்்பாட்டியின் ஏறபாட்டுக் 
குழுத் ்தளலவருமாை � சங்கர் த்தரிவித்்தார்.

“மு்தல் முளறயாக MIFA ஏறபாட்டில் ்தமிழப்பள்ளி 
மாைவிகளுக்காக காறபந்து ்பாட்டி நடத்்தப்படுகிறது. 
தபண்களுக்காைப் பிரிவில் 20 குழுக்கள் கலந்து 
தகாண்டைர்.

இது ஆண், தபண் எை பாலிைம் சாராமல் 
மாைவர்களிளட்ய காறபந்து துளறயில் அவர்களின் 
ஆர்வம் ் ம்லாங்கி காைப்படுவள்த நன்கு பிரதிபலிக்கிறது 
எை � சங்கர் கூறிைார்.

12 வயதுக்குட்பட்ட ்தமிழப்பள்ளி மாைவர்களுக்காை 
்்தசிய ரீதியிலாை காறபந்து ்பாட்டியின் ஆண்களுக்காை 
‘MIFA Beyond Cup 2023’-ஐ சிலாங்கூர் மாநிலத்ள்தச் 
்சர்ந்்த தடங்கில் ்தமிழப்பள்ளி தவறறி வாளகச் சூடியது. 
அ்்த்வளையில், ஆண்களுக்காை டத்்்தா எம்.எஸ் 
மணியம் கிண்ைத்ள்த மலாக்கா மாநிலத்ள்தச் ் சர்ந்்த குபு 
்தமிழப்பள்ளி தவன்றது.

மு்தல் முளறயாக நடத்்தப்பட்ட தபண்களுக்காை 
பிரிவில் ‘MIFA Beyond Cup 2023’-ஐ ்பராக் மாநிலத்ள்தச் 
்சர்ந்்த ஆயர் ்தாவார் ்தமிழப்பள்ளியும் டத்தின் படுக்கா 
அன்ளை மங்கலம் கிண்ைத்ள்த தநகிரி தசம்பிலான், 
பண்டார் � தசன்டாயான் தவறறி வாளகச் சூடியது.
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பிறை - பிைாங்கு மாநில ஆட்சிக்குழு உறுப்பிைர் 
டத்்்தா� சுந்்தராஜு ்சாமு பிளற தசத் மார்க் 
ஆரம்பப்பள்ளியின்  ஹாக்கி விளையாட்டுப் ்பாட்டிளய 
அதிகாரப்பூர்வமாகத்  த்தாடக்கி ளவத்்தார்.

“பள்ளி மாைவர்களிடம் த்தாடங்கும் சமூக ஒறறுளம 
உைர்வு த்தாடர்ந்து  ம்லசிய மக்களின் புரிந்துைர்வுக்கும் 
நல்லிைக்கத்திறகும் வித்திடுகிறது,” என்று பிளற தசத் 
மார்க் பள்ளியின் ்மலாைர் வாரியக்குழு ஏறபாட்டில் 
நளடதபறற ஆரம்பப் பள்ளிகளுக்கு இளடயிலாை 
ஹாக்கி விளையாட்டுப் ்பாட்டிளய அதிகாரப்பூர்வமாகத் 
த்தாடக்கி ளவத்்த டத்்்தா�  சுந்்தராஜு ்சாமு 
இவவாறு கூறிைார்.

விளையாட்டுப் ்பாட்டிகளில் அளைத்து இைங்களும் 
பங்்கறப்தன் வாயிலாக  நாட்டில் வாழும் பல்லிை 
மக்களுக்கிளடயிலாை ஒறறுளம வலுப்படுத்்த இயலும். 
்மலும், இது ம்லசியர்களிளட்ய நல்லிைக்கத்ள்த 
்ம்லாங்க வழிவகுக்கும் எை பிளற சட்டமன்ற 
உறுப்பிைருமாை அவர் ்தமதுளரயில் குறிப்பிட்டார்.

“உலகில் பல நாடுகளுக்குச் சுறறுலாப் பயைம் 
்மறதகாண்டுள்்ைன். அதில் சில நாடுகளில் ஒரு சில 
இைங்கள் மட்டு்ம வாழகின்றைர், நமது நாட்ளட 
தபாருத்்தவளர பல்லிைம் மக்கள் வாழும் நாடாக 
திகழகின்றது. அவவளகயில் விளையாட்டுப் ்பாட்டி 
என்று வந்்தால் அளைவரும் ஒறறுளம உைர்்வாடு 
நல்லிைக்கத்துடன் ்சர்ந்து விளையாட்டுப் ்பாட்டிகளில் 
கலந்துதகாள்வ்தன் வாயிலாக நமது புரிந்துைர்வு 
்ம்லாங்குகின்றது,” எை ்மலும் சுந்்தராஜு 
வலியுறுத்திைார்.

“இ்தனிளட்ய, மக்களின் பிரதிநிதியாக, பிைாங்கு 
மாநிலம் முழுவதிலுமிருந்து, குறிப்பாக பிளற சட்டமன்ற 

செபராங் செயா - மத்திய அரசின் 
ரிம24 மில்லியன் நிதி ஒதுக்கீட்டில் புக்கிட் 
தமர்்தாஜாம் தபாதுச் சந்ள்த கட்டுமாைத் 
திட்டம் இந்்த தசப்டம்பரில் த்தாடங்கும் 
என்று எதிர்பார்க்கப்படுகிறது.

உள்ைாட்சி ்மம்பாட்டு அளமச்சர் 
(KPKT), ங்கா ்கார் மிங் கூறுளகயில், 
இத்திட்டம் நிளறவளடய சுமார் 
மூன்று ஆண்டுகள் ஆகும் என்றும் 
இது முடிவளடந்்தவுடன் பிைாங்கு 
மாநிலத்திறகு ஒரு புதிய அளடயாைமாகத் 
திகழும், என்றார்.

"இருப்பினும், புக்கிட் தமர்்தாஜாம் 
தபாதுச் சந்ள்த  ்மம்பாட்டுத் 
திட்டத்ள்த உடைடியாகத் த்தாடங்குமாறு  
பரிந்துளரக்கி்றன். இ்தன் மூலம் 
ம்லசியா வருளக 2026 ஆம் ஆண்டுக்குள் 
இத்திட்டத்ள்த நிளறவுச்தசயய முடியும்.

"இத்திட்டம் பிர்தாை கட்டிடம், 
மூடப்பட்ட பகுதிகள், பா்தசாரிகள் 
கடக்கும் இடங்கள்,  சிறந்்த 
உள்கட்டளமப்பு, அதிக வர்த்்தகர்கள் 
மறறும் வாடிக்ளகயாைர்களுக்குப் 
பாதுகாப்பாை மறறும் வசதியாை ஐந்து 
கூறுகளைக் தகாண்டிருக்கும்.

"இந்்த புதிய ளமல்கல் 
முடிவளடந்்தவுடன், இது நாட்டின் 
மறதறாரு சுறறுலா அம்சமாக மாறும் 
குறிப்பாக ம்லசியா வருளக ஆண்டு 2026-
இல் சிறப்பு அம்சமாக திகழும்," எை எம்.
பி.எஸ்.பி வைாகத்தில் நளடதபறற  புக்கிட் 
தமர்்தாஜாம் தபாதுச் சந்ள்த வடிவளமப்பு 
்பாட்டியில் தவறறிப் தபறறவர்களுக்கு 
பரிசுகளை வைங்கிய பின்ைர் தசயதியாைர் 
கூட்டத்தில் அவர் கூறிைார்.

தசபராங் பிளற மாநகர் கைகம் 
(எம்.பி.எஸ்.பி) மறறும் ம்லசிய 

கட்டிடக் களலநிபுைர்கள் சங்கம் (PAM) 
இளைந்து ஏறபாடு தசய்த வடிவளமப்புப் 
்பாட்டியின் மூலம் புக்கிட் தமர்்தாஜாம் 
தபாதுச் சந்ள்தயின் வடிளமப்பு 
நிர்மாணிக்கப்பட்டது. இது நாட்டி்ல்ய 
இம்முளறளய பின்பறறிய மு்தல் தபாதுச் 
சந்ள்த என்று ்கார் மிங் கூறிைார்.

"இது நம் நாட்டில் தபாது 
உள்கட்டளமப்பு வைர்ச்சியின் வரலாறறில் 
ஒரு புதிய அத்தியாயமாகும். மு்தல் 
முளறயாக ஆர்வமுள்ை அளைத்து 
்தரப்பிைருக்கு இளட்ய திறந்்த தபாதுச் 
சந்ள்தளய நிர்மாணிப்ப்தறகாை சிறந்்த 
வடிவளமப்ளபப் தபறுவ்தறகாக இப்்பாட்டி 
நளடதபறறது.

"இரண்டு மா்தங்களுக்கு நடத்்தப்பட்ட 
இந்்தப் ்பாட்டியில் 75 பங்்கறபுகளை 
ஈர்க்க முடிந்்தது. இறுதியாக 10 
தவறறியாைர்கள் மிகவும் தீவிரமாை, 
தவளிப்பளடயாை மறறும் திறந்்த 
திளரயிடல் மூலம் ் ்தர்ந்த்தடுக்கப்பட்டைர்.

்மலும், நாடு முழுவதும் உள்ை தபாதுச் 
சந்ள்தகளை ்மம்படுத்்த KPKT சிறப்பு 
நிதியாக ரிம110 மில்லியளை வைங்கும் 
என்றும் அவர் த்தரிவித்்தார்.

இனி புக்கிட் தமர்்தாஜாம் தபாதுச் 
சந்ள்த ்பான்ற புதிய தபரிய அைவிலாை 
தபாதுச் சந்ள்தயின் எந்்ததவாரு 
்மம்பாட்டுத் திட்டமும் திறந்்த வடிவளமப்புப் 
்பாட்டி வடிவிலாை அ்்த தசயல்பாட்டு 
முளறளயப் பின்பறறும் என்று நாங்கள் 
நம்புகி்றாம்.

"அடுத்்த 10 ஆண்டுகளில், ம்லசியாவில் 
உள்ை தபாதுச் சந்ள்தகள் அவறறின் 
தசாந்்த அம்சங்களைக் தகாண்டிருக்கும், 
அளவ சிறப்பு, வசதியாை மறறும் 
சுறறுலாத் ்தலங்கைாக உருவாக்கப்படும் 

உள்ைோட்சி ்மம்்போட்டு அனமச்ெர் (KPKT), ஙகோ ்கோர் மிங,  ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர், வஜென் 
எங ்மோய் லோய்; ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் ்டனியல் கூய் ஜி வென்; எம்.பி.எஸ்.பி ்மயர், டத்தோ 
அெோர் அர்்ோத மறறும் முக்கிய பிரமுகர்கள் வவறறியோைருடன் குழுப்்படம் எடுதது வகோணடனர். 

புக்கிட் மெர்தாஜதாம் ம�தாதுச் சந்்யின் ெறு  மெம்�தாட்டுத் திட்்டம் மசப்டம்�ரில் ம்தா்டங்கும்

மோக் மணடின் தமிழப்்பள்ளி மோணவர்கள் வவறறி வோனக சூடி 
சுழறகிணணதனதத தட்டிச் வென்்றனர்.

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் டத்தோ� சுநதரோஜு ்்போட்டியில் 
கலநது வகோள்ளும் மோணவர்களுக்கு ஊக்கமளிததோர்.

சமூக ஒற்று்ெக்கு வி்ையதாட்டுப ம�தாட்டி 
து்ைபுரிகிறது - ்டத்ம்தா� சுந்ரதாஜு

த்தாகுதியில் உள்ை மாைவர்களிளட்ய திறளம 
மறறும் ஆளுளம ்மம்பாட்டு முயறசிகளை த்தாடர்ந்து 
ஆ்தரிப்ப்தறகு உறுதி பூண்டுள்்ைன்.

“பிைாங்கு2030 இலக்கின் வியூகம் C2-க்கு (Strategi 
C2)  ஏறப  சமூக வாழவில் இளைஞர்கள், தபண்கள் 
மறறும் முதி்யார்களின் பங்களிப்ளப அதிகரிக்க இது 
்பான்ற முயறசிகள் இனிவரும் காலங்களில் த்தாடரும்”, 
எை அவர் நம்பிக்ளக த்தரிவித்்தார்.

அறுவர் கிண்ை ஹாக்கிப் ்பாட்டியில் 8 பள்ளிகளைச் 
்சர்ந்்த 10 ஹாக்கி குழுக்கள்  கலந்து தகாண்டை.

இப்்பாட்டியில் புக்கிட் தமர்்தாஜாம் ்்தாட்டத் 
்தமிழப்பள்ளி, பைனியாண்டி ்தமிழப்பள்ளி மறறும் மாக் 
மண்டின் ்தமிழப்பள்ளியும்  கலந்துதகாண்டு ்தங்களின் 
திறளமகளை தவளிப்படுத்திைர்.

பள்ளி மாைவர்களிளட்ய ஹாக்கி  விளையாட்டுப் 

திறன் தகாண்டளவ," என்று அவர் ்மலும் 
கூறிைார்.

இ்தறகிளடயில், மூய ளலய ்தைது 
உளரயில், 1970 களில் கட்டப்பட்ட புக்கிட் 
தமர்்தாஜாம் தபாதுச் சந்ள்தளய மீண்டும் 
்மம்பாட்டுத் திட்டம் ்மறதகாள்வ்தறகாக 
ரிம24 மில்லியன் ஒதுக்கப்பட்ட்தறகு 
KPKTக்கு ்தைது பாராட்டுகளைத் 
த்தரிவித்்தார்.

“புக்கிட் தமர்்தாஜாம் பகுதியில் உள்ை 
அம்சங்களில் ஒன்றாக அறியப்படும் 
இந்்தப் தபாதுச் சந்ள்தக்கு ஒரு புதிய 
வடிவளமப்புக் தகாடுக்கப்படும். ்மலும் 

வணிகர்கள் மறறும் பயனீட்டாைருக்கு 
மிகவும் சா்தகமாை மறறும் வசதியாக 
இருக்கும் என்று நான் நம்புகி்றன்.

"எை்வ, இந்்த மறுசீரளமப்புப் பணி 
திட்டமிட்டப்படி த்தாடர, ்தறகாலிக 
இடமாறற உத்்தரளவ நிளற்வறற 
அளைத்து ்தரப்பிைரின், குறிப்பாக 
வணிகர்களின் ஒத்துளைப்ளப வைங்குமாறு 
நான் ்கட்டுக்தகாள்கி்றன்.

இந்்த ்பாட்டியில், BETA Architects 
ரிம35,000 தராக்கப்பைத்ள்தயும் 
நறசான்றி்தளையும் தபறறு தவறறி 
வாளக சூடியது.

்பாட்டி திறளை வைர்க்க இதுப் ்பான்ற ஹாக்கிப் 
்பாட்டி சிறந்்த வாயப்பாக அளமயுதமை ஹாக்கி 
்பாட்டிளய ஏறபாடு தசயய அ்தன் ஆ்லாசகர் 
உலகநா்தன் த்தரிவித்்தார்.

இந்்த ஹாக்கிப் ்பாட்டியில் பிளற தசத் மார்க் 
பள்ளியின் ்தளலளமயாசிரியர் ஹஜி முகமட் முனிர் 
இப்ராஹிம், பள்ளி ்மலாைர் வாரியத் ்தளலவர் ரி்வரன்ட் 
அந்்்தாணி ஜூட் அருைப்பன், பயிறசியாைர் கி.பிரபாகரன்,  
தசபராங் பிளற மத்திய  மாவட்டக் கல்வி இலாக்காவின் 
மாைவர் ்மம்பாட்டுப் பிரிவு ்சர்ந்்த சம்்சால் காசிம், 
்மலாைர் வாரியக்குழு உறுப்பிைர் ்்தவா ஆகி்யார் 
கலந்து சிறப்பித்்தைர்.

பிளற தசத் மார்க் பள்ளியின் ஏறபாட்டில் நடந்்த 
ஹாக்கிப் ்பாட்டியில் மாக் மண்டின் ்தமிழப்பள்ளி 
மாைவர்கள் தவறறி வாளக சூடி சுைறகிண்ைத்ள்தத் 
்தட்டிச் தசன்றைர். இரண்டாம் நிளலயில் புக்கிட் 
தமர்்தாஜாம் ்தமிழப்பள்ளியின் ‘புலிகள்’ குழுவிைர் ்தட்டிச் 
தசன்றைர். மூன்றாம் நிளலயில் பிளற ் ்தசிய வளக தசத் 
மார்க் பள்ளி வாளக சூடியது.
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ொர்ச்டவுன் – பிைாங்கு மாநில அரசாங்கம் இம்மாநிலத்தின் 
கல்வி வைர்ச்சியில் எப்்பாதும் அக்களற தகாண்டுள்ைது. 
கல்வியின் வைர்ச்சிக்காக பல முன்தைடுப்புத் திட்டங்கள் 
தசயல்படுத்தி வருகிறது.

மாநில மு்தலளமச்சர் ்ம்தகு சாவ தகான் இ்யாவ 
ம்லசியத் ்தமிழப்பள்ளிகளின் முன்ைாள் மாைவர்கள் 
சங்க பிைாங்கு கிளை உறுப்பிைர்கள் மாநில மு்தலளமச்சர் 
அலுவலகத்திறகு மரியாள்த நிமித்்தம் வருளக 
்மறதகாண்ட ்பாது இ்தளைத் த்தரிவித்்தார்.

பிைாங்கு மாநில அரசு ்தமிழப்பள்ளிகளின் வைர்ச்சிக்கு 
வைங்கி வரும் ஆ்தரளவ மாநில மு்தலளமச்சர் ்காடிட்டுக் 
காட்டிைார். இச்சங்கம் முன் ளவத்்த ்காரிக்ளககள் 
ஆ்லாசிக்கப்படும் எை சாவ ்நரில் சந்தித்்தப்்பாது 
குறிப்பிட்டார்.

ம்லசிய முழுவதும் உள்ை ்தமிழப்பள்ளிகளின் 
வைர்ச்சிக்கும் மாைவர்களின் ்மம்பாட்டிறகும் உ்தவும் 
வளகயில் இச்சங்கம் ்சளவயாறறி வருவள்த ம்லசியத் 
்தமிழப்பள்ளிகளின் முன்ைாள் மாைவர் சங்க பிைாங்கு 
கிளையின் ்தளலவர் ்வலாயு்தம் குறிப்பிட்டார்.

பிைாங்கில் பிரத்தி்யகமாக ஒரு அலுவலகத்ள்த 
அளமக்க உ்தவும் ்நாக்கில் மாநில அரசாங்கத்திடம் 
நிலம் ஒன்ளற வைங்குமாறு ்கட்டுக் தகாண்டைர். 
்மலும், வருடாந்திர மானியமும் வைங்க ்வண்டும் என்ற 
்காரிக்ளகளயயும் மாநில மு்தலளமச்சரிடம் இவர்கள் 

ொர்ச்டவுன் - எதிர்வரும் 2024 ஆம் ஆண்டு ஜைவரி 
திங்கள் 25 ஆம் நாள் நடக்கவிருக்கும் ஒறறுளம 
ள்தப்பூச விைாவில் ்தங்கம் மறறும் தவள்ளி இர்த ஊர்வலம் 
நளடதபறும். 

அண்ளமயில், நாட்டின் பிரபலமாை ஆங்கில 
நா்ைட்டில் தவளிவந்்த தசயதியில் கூறியது 
்பால நாட்டுக்்காட்ளடச் தசட்டியார் ஆலய 
அறங்காவலர்களுடன் ஒ்ர இர்த ஊர்வலம் நடத்்த 
கருத்து ்வறுபாடு எழுந்்த்தாக கூறப்பட்டள்த பிைாங்கு 
இந்து அறப்பணி வாரியத்தின் ்தளலவராை ஆர்.எஸ்.என் 
இராயர் மறுப்பு த்தரிவித்்தார். 

பிைாங்கு ள்தப்பூசத்தில் ்தங்க இர்தத்ள்த நிறுத்்த 
்வண்டும் என்று தசட்டியார் சமூகம் ்கட்கவில்ளல, 
அப்படி வந்்த தசயதிகள் யாவும் தபாயயாைளவ என்று 
ஆர்.எஸ்.என் இராயர் திட்டவட்டமாகக் கூறிைார்.

நான் பிைாங்கு இந்து அறப்பணி வாரியத்தின் 
்தளலவராக வந்்த பிறகு பிைாங்கு இந்துக்கள் மட்டுமல்ல 
ம்லசியாவில் வாழும் இந்துக்கள் அளைவரும் ஒறறுளம 
உைர்்வாடு ஒருமித்்த கருத்்்தாடு வாை ்வண்டும் என்று 
எண்ணிச் தசயல்படுகி்றன். எை்வ, பிைாங்கு இந்து 
அறப்பணி வாரியத்தில் த்தாடர்பில்லா்தவர்கள் இங்்க 

மாநில அரசாங்கம் மாணவர்களின் ்கல்வி 
வளரச்சிக்கு முன்னுரிமம அளிக்கும்

முன்ளவத்்தைர்.
இந்்த மரியாள்த நிமித்்த சந்திப்பில் ம்லசியத் 

்தமிழப்பள்ளிகளின் முன்ைாள் மாைவர் சங்கம் ்்தசியத் 
்தளலவர் டத்்்தா கிருஷைன், துளை ்தளலவர் குமரன் 
மாரிமுத்து, பிைாங்கு கிளை தசயலாைர் இரா்ஜஸ்வரி, 
பிைாங்கு கிளை துளைத் ்தளலவர் வீளரயயா ்காபால், 
மறறும் இ்தர உறுப்பிைர்களும் கலந்து தகாண்டைர்.

ம்லசியத தமிழப்்பள்ளிகளின் முன்னோள் மோணவர்கள் ெஙக 
பினோஙகு கினை உறுப்பினர்கள் மோநில முதலனமச்ெர் ்மதகு 
ெோவ் வகோன் இ்யோவ் உடன் குழுப்்படம் எடுததுக் வகோணடனர். 

பினாஙகு மைப்பூச விழாவில் ைங்கம் & 
வவள்ளி இரை ஊரவலம் இடம்வபெறும் 

-இராயர அறிவிப்பு

்்தளவ இல்லாமல்  குைப்பத்ள்த உருவாக்க ்வண்டாம் 
என்று அவர் ்கட்டுக்தகாண்டார்.

"நாங்கள் பல கலந்துளரயாடல்கள் வழிநடத்தி, 
ஊர்வலத்திறகு இர்தங்களை ஒருங்கிளைக்கும் பணியில் 
ஈடுபட்டு வருகி்றாம். நாட்டுக்்காட்ளட தசட்டியார் 
்காயில் அறங்காவலர்களுடன் ஒன்றிளைந்து 
தசயல்பட்டு வருவ்தாகக் கூறிைார்.

“நாட்டுக்்காட்ளட தசட்டியார் ்காயில் 
அறங்காவலர்களுடன் நாங்கள் நல்லுறளவப் பகிர்ந்து 
தகாள்கி்றாம். ்மலும், அளைவரும் அனுபவிக்கும் 
வளகயில் உலகத் ்தரம் வாயந்்த ள்தப்பூசத்ள்த வழிநடத்்த 
ஆவலுடன் காத்திருக்கி்றாம்.

“அது சுமூகமாக நளடதபறுவள்தயும், ஒறறுளம 
ள்தப்பூசக் தகாண்டாட்டமாக இருப்பள்தயும் 
உறுதிதசயயும் தபாறுப்பும் எங்களுக்கு இருக்கிறது.

“ள்தப்பூசக் தகாண்டாட்டத்தில் அளைவரும் கலந்து 
தகாள்ளுமாறு அன்புடன் அளைப்புவிடுக்கி்றாம்.

இந்து அறப்பணி வாரிய அலுவலகத்தில் 
நளடதபறற தசயதியாைர் சந்திப்பின் ்பாது,   இந்து 
சமூகம் ஒன்றிளைந்து தகாண்டாடும் ள்தப்பூசக் 
தகாண்டாட்டத்ள்தக் காட்ட விரும்புகி்றாம், என்றார்.

இநது அ்றப்்பணி வோரியத  தனலவர் ஆர்.எஸ்.என் இரோயர்,  துனண தனலவர் வெனட்டர் டோக்டர் லிங்கஸ்வரன், ஆளுநர்கள் 
மறறும் வெட்டியோர் ெமூக பிரதிநிதிகள் வெய்தியோைர் கூட்டததில் கலநது  வகோணடனர்.

செபுன் பூங்ொ – பிைாங்கு அருள்மிகு 
பால்த ண்டாயு்தபாணி (்தண்ணீர்மளல) 
ஆலய கீழவாரத்தில் அளமந்துள்ை வாகைம் 
நிறுத்துமிடம் தபாது மக்களின் வசதிக்காக 
மறுசீரளமப்பு தசயயப்பட்டுள்ைது.

புக்கிட் தபண்்டரா நாடாளுமன்ற உறுப்பிைர் 
தசர்லிைா அப்துல் ரஷிட் அவர்களின்  நிதி 
ஒதுக்கீட்டின் கீழ இந்்த மறுசீரளமப்புப் பணி 
கடந்்த ஆண்டு  தசப்டம்பர்,15 த்தாடங்கப்பட்டு 
நவம்பர்,24 இல் நிளறவுப்தபறறது.

இம்மறுசீரளமப்புப் பணிளய திறந்்த குத்்தளக 
முளறயில் தபர்லியான் ளடைமிக் எண்டர்பிளரஸ் 
நிறுவைம் ்மறதகாண்டது குறிப்பிடத்்தக்கது.

அண்ளமயில், � க்ைசர் ஆலய 
அருகாளமயில் உள்ை இந்்த வாகைம் நிறுத்தும் 
மறுசீரளமப்புக்கு வருளகயளித்்த நாடாளுமன்ற 
உறுப்பிைர் தெர்லிைா ஆலய நிர்வாகத்திறகுப் 
பாராட்டுகளை த்தரிவித்்தார்.

“வழிபாட்டு ்தலங்கள் சம்பந்்தப்பட்ட 
திட்டங்களில் மு்தலீடு தசயவது இந்நாட்டில் 
வாழும் பல்லிை மக்களின் பன்முகத்்தன்ளமளய 
தவளிப்படுத்துகிறது. எை்வ, சிறந்்த 
முளறயில் பராமரிக்கப்படும் ஆலய சுறறுப்புற 
சூைல் அ்தளைப் பயன்படுத்தும் சமூகத்தில் 
்நர்மளறயாை ஆறறளல ஏறபடுத்தும்.

“ஆக்வ, விளரவில் தகாண்டாடவிருக்கும் 
ள்தப்பூசத் திருநாள் தகாண்டாட்டத்திறகு 
இந்்த மறுசீரளமப்புப் பணி வருளகயளிக்கும் 
பக்்தர்கள் மறறும் சுறறுலா பயணிகளுக்கு  
பயைளிக்கும்,” என்று அவர் நம்பிக்ளக 
த்தரிவித்்தார்.

இந்்தச் தசயதியாைர் சந்திப்பில்             
எம்.பி.பி.பி கவுன்சிலர் விக்்ைசன், அருள்மிகு 
பால்தண்டாயு்தபாணி ஆலயத் ்தளலவர் 
ந்ரஸ்குமார் மறறும் ஆலய நிர்வாகத்திைர் 
ஆகி்யார் கலந்து தகாண்டைர்.

மறுசீரளமப்புச் தசயயப்பட்ட இந்்த வாகைம் 
நிறுத்துமிடத்தில் ஒரு ் நரத்தில் 82 வாகைங்கள் 
நிறுத்்த இயலும். எை்வ, ஆலயத்திறகு

பினாங்கு அருள்மிகு 
பாலதண்ாயுதபாணி 
ஆலய வாகனம் 
நிறுத்துமி்ம் 
மறுசீரமமப்பு 
செயயப்பட்து

புக்கிட் வ்பண்டரோ நோடோளுமன்்ற உறுப்பினர் வ்ர்லினோ 
அருள்மிகு ்போலதணடோயுத்போணி ஆலய நிர்வோக 
உறுப்பினர்களுடன் குழுப்்படம் எடுதது வகோணடோர்.
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迈 入 第 1 2 届 的 “ 城 市 步 行 ” （ C i t y 
Walk）于元旦日清晨在槟州首长曹观友
主持挥旗后,约5500人在旧关仔角开步走,
活力满满迎接2023年！

这项常年元旦盛会,今年路程从5公里增
加至6.5公里,参加者边走边拍照“打卡”,有
者则“顺便”吃早餐,一路充满欢乐。

首长在开幕仪式上表示乐于能够在每
年的新年第一天与市民一起参加这项由
槟岛市政厅举办的活动。此活动更成为
了市政厅的传统品牌，不仅象征着团结
精神，也是家庭的亲子活动。

城市步行是与‘城市日’同时举办，乔治
市于1957年1月1日获得伊丽莎白二世女

城市步行参加者1岁至90岁皆有

5500人活力迎接2024年

王颁予城市地位，是马
来亚第一个城市。

“ 很 高 兴 看 到 很 多 家
长早起带着孩子来参加
这个富有意义的休闲活
动，符合槟州政府倡议

的 《 槟 城 2 0 3 0 愿 景 》 ，
即重家庭，拥绿地、精明
州、耀全国。”

他说，乔治市充满了历
史价值，也获得联合国教
科文组织世界遗产城市地
位，参加者步行经过各个
地标，一起领略这片 土 地
蕴 藏 的 历 史 价 值 和 丰 富 多
彩的文化多样性。

他 也 打 趣 说 , 一 路 上 美 食
处 处 , 担 心 会 “ 阻 碍 ” 参 加 者
前进的脚步。

槟岛市长拿督拉詹德兰致

词时指出,今年约5500人报名参加,
各年龄层,从1岁到90岁都有,更有
逾50人是1月1号生日者,为活动增
添意义。

他说,槟岛市厅致力打造和谐及绿
色社会,并呼吁大家齐照顾环境,让
生活更优质。他感谢首长每年以实
际行动支持城市步行,走完全程,以
及感谢商家热情赞助。

90岁的陈善梅,是全场年龄最高
的参加者,老当益壮的她,每一年都
参加,更在家人陪同下走完全程,精
神可嘉,获得首长及众人的鼓励与祝
福。

出席者包括首长夫人陈莲枝、峇
眼国会议员兼亚逸布爹州议员林冠
英、行政议员方美铼、林秀琴、魏
子森,财政部副部长兼丹绒国会议员
林慧英、多位市议员、槟岛市厅秘
书蒋志鸿等。

曹观友（右）及众嘉宾挥旗后，5500人浩浩荡荡齐步走。

民众精神奕奕，开心迎接2024年到来。

全 场 最 高 龄 的 陈 善 梅
（ 9 0 岁 ） 老 当 益 壮 ， 
走完全程。曹
观友（右1） 
和 林 秀 琴 
（ 左 2 ） 给
予打气。
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槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 宣 布 ， 槟 州
政府已批准“居者有其屋3.0+”拥屋计
划，该政策将于2024年1月1日起生效
至 2024年12月31日。

他 说 ， 上 述 房 屋 政 策 是 州 政 府 的
一项举措，旨在帮助槟州人民拥有住
房，特别是可负担房屋。

“可负担房屋的最高价格上限已降低
了10%，槟岛地区最小面积850平方英
尺的每单位30万令吉，降低至每单位
27万令吉；威省地区的每单位25万令
吉，降低至每单位22万5000令吉。”

“州政府要确保发展商包括私企能够
提供充足、优质和负担得起的房屋单
位。此外，州政府通过槟州房屋局批
准了可负担房屋指南，通过政策和标
准开发可负担房屋。”

他是在出席位于北海会展中心举办
的2023年槟城可负担房屋及产业博览
会时，如是指出。这项活动也是槟州
房屋局（LPNPP）自成立以来，第二
次举办。

他表示，可负担房屋指南可让地方
政府、政府机构之间，能够更加系统
化及综合的方式，实现为槟州人民提
供充足可负担房屋的目标。

“我希望政府和私人机构方面，都能
以这些指南为参考，并能够解决槟州
房地产业所面临的挑战。”

推出B2类别房屋助民拥屋
同时，为了确保每个家庭或个人都

能拥有自己的房屋，槟州房屋局推出
了B2类别可负担房屋，最高售价为10
万令吉，面积为750平方英尺，目标家
庭收入限制群体为每月5000令吉。

他指出，B2类别房屋的举措，是缩
小B类别可负担房屋（家庭收入不超
过3500令吉）及C1类别可负担房屋（
家庭收入不超过8000令吉） 之间的差
距。

“州政府有信心B2类别可负担房屋
举措的存在，可以帮助更多人，特别

是让年轻人和新婚夫妇拥有自己的房
屋。”

“这项努力符合了昌明大马的包容性
住房概念，也是落实 2023 年槟城团结
宣言的延续。”

博览会提供产业最新信息
另一方面，他提及，举办2023年槟

城可负担房屋及产业博览会，目的在
于帮助槟州人民获得可负担房屋和房
地产项目的最新与最准确的信息。

首 长 承 诺 ， 槟 州 政 府 将 继 续 关 注
槟州人民的福祉和生活质量。因此，
有关房屋供应是州政府首要关注的议
程，同时也是符合槟城2030愿景的目
标，创建一个繁荣和谐的家庭，并解
决房屋负担能力问题。

“槟州政府创下目标，在2030年提供
了22万间各类别的可负担房屋单位，
并提供22万间先租后买的单位，以解
决房贷未获批的问题。同时，让3000
户家庭在市区重建项目中受惠。”

孙达拉祖吁申请者更新资料
槟州房屋发展委员会主席拿督斯里

孙达拉祖表示，槟州房屋局过去因为
申请者的资料不全，邮寄房屋献议书
予申请者时，面对无法寄达申请者手
里。

他呼吁可负担房屋申请者尽速更新
资料，避免错过了拥屋的机会。

仪式上，槟州首长曹观友亦颁发了
可负担房屋献议书（Surat Tawaran）
予20名购屋者代表。共有300名购屋者
分别获得3项房屋发展计划的献议书，
即Taman Mutiara Indah、Ideal Venice 
Residency及Taman Scientex。

出席者包括：峇眼区国会议员林冠
英、峇眼惹玛区州议员朱悦权、双溪
浮油区州议员彭心慈、峇眼达南区州
议员古玛南、地丰产业集团（Island 
LandCap）有限公司创办人拿督温永
文。

为 鼓 励 更 多 民 众 缴 清 门 牌
税 务 ， 槟 岛 市 政 厅 将 在 2 0 2 4
年 展 开 门 牌 税 付 款 优 惠 ， 即 
首2万名缴税者可享有5令吉回扣。

同时，使用珍珠一触通应用程式
（PEARL-One Touch Penang）缴
付税务者，亦可通过‘珍珠电子钱
包’获得1%的现金回扣。

槟岛市长拿督拉詹德兰说，从
2024年1月1日至2月29日期间支付
门 牌 税 的 首 2 万 名 公 众 可 享 有 回
扣。

他日前出席槟岛市政厅例常会议
上说。

“其他条件包括门票税率必须等

于或超过50令吉，同时必须缴清全
年付款，且无拖欠。”

他说，参与幸运抽奖的资格则是
要求业主需缴付2024年一年税款，
并确保没有拖欠，同时，幸运抽奖
总额奖金高达2万6800令吉。

任何询问可联络槟岛市政厅相关
部门04-2592178或04-2592342。

付款柜台1月起关闭
另外，拉詹德兰也表示，2024年

1月1日起光大的市政厅付款柜台将
会正式关闭，全面使用在线支付及
电子柜台支付，以迈向绿色和智能
城市。

不过，民众不必担心不会操作或
使用电子柜台，市政厅会有服务官
员驻守在电子柜台旁提供协助，直
到所有人都熟悉操作为止。

试行巴士道措施
为了提高巴士的准时率和效率，

槟岛市政厅也将在车水路与姓王公
司后巷交界处开始，至安顺路交叉
口的路段，试行巴士道措施。

他说，巴士道只允许公共巴士、
旅游巴士、德士以及救护车等使
用，试行阶段并不会展开执法行
动，不过将会派员前往观察并给予
不遵守规则的人劝告。

首长：可负担屋价上限降10%
“居者有其屋3.0+”1月生效

拉詹德兰表示，槟岛市政厅2024年起全面迈向绿
色和智能城市。

槟岛市厅鼓励缴清门牌税 
首2万人享有5令吉回扣

槟州首长曹观友颁发可负担房屋献议书予20名购屋者代表。

民众踊跃到可负担房屋与产业博
览会，了解各发展项目。
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来自60多个国家约2万名健儿
们日前凌晨齐聚槟城大桥，共赴
2023年槟城大桥国际马拉松赛年
度盛会，展现蓬勃朝气和非凡毅
力。

这项赛事分为全程马拉松、半
程马拉松和10公里三大类，同时
再分成公开男女子组、宿将男女
子组、大马男女子组及青少年组
等16组比赛。

这 次 参 与 全 程 马 拉 松 的 约 有
3800人、半程马拉松7750人，其
余则是参与10公里组别。

黄汉伟鼓励参赛者自我挑战
槟州旅游及创意经济事务委员

会主席黄汉伟鼓励参赛者自我挑
战，2024年继续设定新目标，增
加赛程的里数，打破障碍及提升
个人成就。

也是马拉松赛筹委会主席的他
表示，各组别的前10名得主皆可
获得总额高达20万令吉的奖励。

出 席 的 嘉 宾 还 包 括 槟 城 大 桥
国际马拉松赛委员会署理主席拿
督赛艾迪、武吉淡汶州议员吴俊
益、槟州副总警长拿督莫哈末尤
索夫等。

这赛事也设有幸运抽奖环节，
大奖为一辆国产Axia轿车，由一
名24岁机械设计师瑞茲曼赢得。
有趣的是，瑞茲曼本是骑着摩托
车来参赛，未曾想到回家时竟能
开走一辆轿车，令他惊喜万分。

次奖巴生槟城邮轮游票券和三
奖摩托车，分别由希德基托凯及
陈伟良赢得。

2万健儿参与马拉松赛
齐聚大桥展现朝气毅力

来自60多个国家约2万名健儿们，齐聚槟城大桥马拉松。

黄汉伟（右1）祝贺三名幸运儿希德基托凯（左2起）、陈伟良
及瑞茲曼。旁为赛艾迪。

“Yeah! 我们都
拿到奖牌啦！”

快点自拍留念，留住
喜悦的一刻！

健儿穿上应节的打扮和头饰，为马拉松赛增添
趣味氛围。
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报导陈健敏
摄影邵家恩

升旗山缆车山顶站第4期提升工程，目前工程进展达95%
，预计2024年1月完工，放眼2月初，即农历新年前开放予公
众，届时将让访客体验优质的候车时间，并带动山顶的商
机。

升旗山机构总经理拿督石礼兴接受《珍珠快讯》访问时
说，这项于2021年3月由槟州首长曹观友动土的工程，将改
善游客到访的体验，尤其是长者及身障者（OKU）。

“缆车山顶站的设备，将为长者及身障者带来便利，从中
鼓励一家大小来到升旗山接触大自然，让一家人在升旗山留
下美好回忆。”

有关工程把现有的山顶缆车站候车处，从原本的800平方
尺，扩大至1422平方尺大的2层楼。扩大空间后，从原本仅
能容纳250人，增加至700人。

石礼兴表示，新的山顶站将设有纪念品专卖
店、救护中心、贵宾室、洗手间等，也会在
周边设置资讯板，让访客更了解最新资讯
及升旗山的历史。

“ 为 了 方 便 乘 客 ， 资 讯 板 将 显 示 缆
车班次时间，让乘客可掌握本身的缆
车班次时间，举个例子，如果有关班
次显示1或2小时后才启航，乘客不必
在候车站久候，可以继续在升旗山走
走，无形中将刺激消费，为山顶的商家
带来商机。”

配合大自然，新的山顶站也采取绿色
元素，以达到绿色金级指标。

欣逢升旗山机构今年迎来100周年纪念，山
顶站第4期提升工程的完工，为百年庆更添意义。

升旗山缆车山顶站提升几近完工 
石礼兴：放眼农历新年前营运

升旗山缆车山顶站提升后，将为
访客带来优质体验。（升旗山机
构提供照片）

石礼兴。

升旗山游客日益增加，提升山顶车站正合时宜。

升旗山缆车山顶站提升后可容
纳约700人。

升旗山缆车山顶站楼高两层，风景绝佳。
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槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 表 示 ， 尽
管 面 对 种 种 挑 战 ， 但 对 槟 州 政 府 来
说 ， 2 0 2 3 年 是 很 好 的 一 年 ， 不 论 是
投资、经济复苏等方面的表现，都成
为全国先锋。

他说，槟州在过去5年都成为国内
排行数一数二，最吸引外资的州属。
截至2023年9月，单是制造业就吸引
了高达389亿令吉的外资，这还不包
括其他领域。

首 长 有 信 心 ， 2 0 2 3 年 结 束 后 ， 槟
州仍然维持着马来西亚最大的投资州
属。

“ 值 得 一 提 的 是 ， 中 央 政 府 宣 布
全 国 出 口 最 大 的 州 属 ， 仍 然 是 我 们
槟 州 。 这 些 都 是 来 自 中 央 政 府 的 数
据。”

他 提 及 ， 中 央 政 府 在 2 0 2 3 年 宣 布
的发展计划，包括了槟城国际机场扩
建、矽谷岛填海计划及轻快铁项目，
这 对 槟 州 来 说 是 相 当 积 极 正 面 的 消
息。

冀向越南考察取经工业发展
首 长 透 露 ， 期 盼 能 够 有 机 会 到 越

南进行考察，以互相学习及吸取越南
在工业发展方面的优秀经验。

他 说 ， 槟 城 是 马 来 西 亚 其 中 一 个
非常活跃及吸引外资的州属。惟，他
了解周边国家都开始发展，而越南就
是其中一个槟城的竞争国家。

他 表 示 ， 许 多 外 资 到 槟 城 分 享 时
指出，在决定投资地时，都会考量越
南；而也有不少投资将投资地转移到
越南，这也是为何他想到该国取经。

各领域需培育新生代接棒
他 也 提 及 ， 每 个 领 域 都 需 要 培 育

新生代接棒，才能继续走得更远。在
这竞争激烈的时代中，人才是造成竞
争和发展差异的重要因素。

他 说 ， 槟 城 拥 有 傲 人 的 投 资 成
绩，引进不少高端公司，州政府在这
方面也继续积极发展更多大型计划包
括葛尼湾、矽谷岛等等，以提供大量
的就业机会予人民。

“然而，我们必须承认，目前槟州
的人才或人力资源逐渐赶不上槟州的
发展。槟州政府一直以来致力为人民
提 供 更 多 的 就 业 机 会 ， 但 在 另 一 方
面，许多领域尤其是工业领域却同时
面对“工找人”的窘境。”

他 表 示 ， 为 了 达 至 就 业 机 会 及 人
力资源的平衡，槟州政府透过投资槟
城 及 其 它 相 关 机 构 ， 与 企 业 一 同 合
作，以培育更多人才，也留住人才，
为槟城的未来发展做出贡献。

他 是 在 出 席 槟 城 潮 商 公 会 成 立 9 0
周 年 、 槟 潮 商 青 成 立 1 4 周 年 联 欢 晚
宴时，如是指出。

文化传承与发展同等重要
他 强 调 ， 槟 城 发 展 固 然 重 要 ， 但

文化的传承也同等重要。因此，除了
州政府和企业，社团也扮演同样重要
的责任，吸引并培育更多新一代将社
团组织的精神延续，以及传承下去。

“ 槟 州 的 未 来 ， 需 要 州 政 府 、 企

业、社团组织一起努力，携手共创更
繁荣和及和谐的槟城。”

他 说 ， 槟 城 一 直 以 来 都 是 一 个 多
元文化和充满活力的地方，而潮商公
会作为其中的一部分，展现了槟城多
元文化的精髓和商业活力。

“在这近一世纪以来，潮商公会在
促进商业发展、增进文化交流以及推
动社区服务方面，发挥了重要作用。
您们的努力和奉献，为槟城的繁荣做
出了不可磨灭的贡献。”

首 长 也 向 青 年 委 员 会 的 成 员 们 表
示崇高的敬意。尤其，当许多社团组
织面临严重的青黄不接问题时，他看
到槟潮青依然充满活力，展现了槟城
人卓越的领导能力和对社区的热忱。

“你们的努力和创新精神是槟城发
展 的 重 要 动 力 ， 也 是 我 们 社 会 持 续
进步的希望所在。要吸引年轻人的加
入，同时又非常积极参与社团活动，
在这个年代确实并不简单，但槟城潮
商公会和槟潮青做到了。

仪式上， 中国驻槟城总领馆代总
领 事 丁 巧 、 大 会 主 席 兼 槟 城 潮 商 公
会主席拿督彭帝江、工委会主席杜俊
源、 槟州华人大会堂副主席拿督王
益辉、 槟榔屿潮州会馆主席拿督斯
里黄智绪皆受邀致词。

出 席 者 包 括 ： 槟 州 行 政 议 员 兼 双
溪槟榔区州议员林秀琴、光大区州议
员郑来兴、槟城潮商公会名誉顾问丹
斯里方木山、执行顾问拿督林安宇、
槟 州 中 华 总 商 会 会 长 代 表 拿 督 林 界
成、槟州厂商公会主席拿督斯里李忠
利。

N S W 机 械 自 动 化
私 人 有 限 公 司 （ N S W 
Automat ion）团队日前
在 光 大 2 8 楼 礼 貌 拜 会 槟

州首长曹观友。
会 上 ， 公 司 代 表 也 向

首 长 介 绍 公 司 背 景 与 生
产 产 品 ， 同 时 该 公 司 今

年 斥 资 近 2 0 0 0 万 令 吉 ，
在 槟 城 科 学 园 北 区 设 立
新总部，扩建新厂房。

NSW Automation执
行 董 事 巫 建 毅 表 示 ， 公
司 成 立 于 2 0 0 4 年 ， 至 今
已 迈 入 2 0 多 年 ， 是 我 国
一 家 全 球 领 先 的 企 业 ，
专 注 于 微 电 子 和 半 导 体
行 业 的 精 密 流 体 点 胶 系
统。

“ 我 们 已 在 全 球 建 立 了
重 要 的 影 响 力 ， 产 品 多
达90%都出口至海外，未
来 两 三 年 也 逐 步 计 划 成
为上市公司。”

曹 观 友 会 上 也 祝 贺
NSW Automation新厂房
落 成 ， 并 希 望 未 来 能 为
槟州经济作出贡献。

与 会 者 包 括 市 场 总 监
戴 健 宗 和 市 场 营 销 与 项
目协调员叶巧彬。

NSW槟科学园扩建新厂房
礼貌拜会首长汇报进展

NSW新厂房于2023年12月开幕时，邀请投资槟城机构
首席执行员拿督吕丽莲（左起）及武吉淡汶州议员吴俊
益出席。 NSW团队拜会首长。左起：戴健宗、曹观友、巫建毅及叶巧彬。

首长: 经济复苏表现成为先锋
槟仍是全国最吸引外资州属

曹观友（左4）、彭帝江（左3）、林秀琴、方木山、丁巧等嘉宾共切周年喜糕，
欢庆潮商公会成立90周年。
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《2022年&2023年青年议会》活动
刊物由槟州青年、体育及卫生事务行
政议员魏子森主持推介,对参与其中
的青年议员表示认可。

推介礼也邀请了槟州州议员和活动
合作单位,2022年和2023年的青年议员
一同前来见证。

此刊物是青年议会的第二本刊物,
记录了该活动的发展历程,并对参与
其中的青年议员表示认可。

槟州青年议会始于2015年,是槟城
青 年 发 展 机 构 （ P Y D C ） 的 年 度 活
动。这项活动旨在灌输及培养青年们
的公民意识,公民权益和民主价值等
一系列的民主教育工作坊同时也培养
青年的领导能力。此活动也获得槟城
州议会议长办公室的大力支持。

自2015年开始,已超过200名青年参
与了青年会议,并在政治和社会领域
保持活跃。

魏子森吁更多青年参与政治
魏子森呼吁更多青年参与政治和

社会,积极的提出社会问题,并证明青
年已经准备好领导和引领我们的国
家。

槟城青年发展机构总经理魏鉝玲
博士通过致辞稿表示:“通过此刊物,
可以看出青年会议的过程不仅仅是
表面知识,而且为青年提供更深入对
于行政机构的了解和社会的运作。”

青年议会作为提供了青年对于立
法层面的讨论和社区层面的民生课
题了解更加全面和完整的认识。

《2022 年&2023 年青年议会》的
刊物也可以在 PYDC 的官方网站上
获得,希望此刊物可成为青年的有所
启发。

出席者包括彭加兰哥打区州议员
王宇航、槟岛市议员洪明泉等。

林秀琴：至今逾600人参与
槟女性议会助栽培女性领袖

槟州社会发展、福利和非伊斯兰事务委员会
主席林秀琴说，槟城9名女市议员中，有8人是
出自槟州女性议会，而去年8月也有4名女性议
会的前参与者参加州选，其中一人是成功中选
为斯里德里玛区州议员的陈汇萍。

她说，槟州女性议会迄今已栽培了160名女性
领袖，她们如今在政治舞台上崭露头角，而4年
来累计下来已有600多名女性参加这项活动。

她在第4届槟州女性议会开幕仪式上这么说。
她表示，今年的女性议会共有232名参与者，

包括来自雪兰莪、吉打和柔佛的参与者。其中
81人进入第2阶段，40名进入决赛，她们来自社
会各阶层，包括有副教授、政府官员和高级退
休人员、企业家和学生。

此外，妇女、家庭及社会发展部副部长拿督
艾曼阿蒂拉说，我国立法职能的女性人数仍然
很低，从未达到联合国妇女署设定的30%最低
目标，男女之间的巨大性别差距是当今政府面

临的重大挑战。
她说，国会下议院女议员只有30人，占国会

222名议员的13.5%，与上届国会相比已缩减，
上届国会女议员为33名，占15%。

“槟城也呈现同样的趋势，目前只有4名女州
议员，佔40个州议席总数的10%，而上届槟城
共有6名女议员，比例为15%。”

她认为我国需要立即采取积极措施，栽培女
性领导人才，使女性在当今政治格局中有所突

破，并解决围绕女性问题的观念差距。
她赞扬槟州举办女性议会，并表示森州和雪

州也将展开这项议会，并对未来举办全国女性
议会充满信心。

此议会由槟州议长拿督刘子健主持，出席者
包括升旗山国会议员瑟丽娜、斯里德里玛州议
员陈汇萍、双溪浮油州议员彭心慈、武拉必州
议员王丽丽、武吉淡洨州议员吴俊益、峇眼惹
玛州议员朱悦权等。

《2022年&2023年青年议会》推介 
魏子森吁青年踊跃参政

《2022年&2023年青年议会》活动刊物推介礼，年轻活力十足的出席者合影。

第4届槟州女性议
会出席者合影。

女性议会参与者积极发表谈话。
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来自全国各地的
老师篮球好手齐聚

槟 城 ， 大 展 身 手 及
体验阿依淡景点及美

食，度过充满意义
的学校假期。

由 阿 依 淡
服 务 中 心 联
合 阿 逸 布 爹
州 议 员 服 务

中心，阿依淡 
   青 年 委 员 会

（JBPP）及槟城锺灵独中联合
主办的“全国教师杯篮球邀请

赛”，日前恭请阿依淡区州
议员黄顺祥主持开幕。此
赛事获得槟州体育理事会

及槟城篮球总会做为支持
单位。
共有12支来自国内各州的 

     教育工作者组成的队伍报名参
加，分别来自槟城、吉打、
霹雳、雪兰莪、吉隆坡，柔
佛，森美兰、砂拉越的9支男

教师球队及3支女教师队。他们
在锺灵独中篮球场进行3天交锋。

黄顺祥在开幕仪式上致词时说，全
国教师杯篮球邀请赛旨在提供一个非常健康及正面

的平台给予全国各位教育工作者，除了在课堂教学
以外，也可以用课余的时间参加运动赛事

“教育工作者都会带领学生参加运动赛事，而本
身却缺少一个平台展示球技，通过这项比赛，老师
们有机会在球场发挥运动才华。”

他指出，此次赛会争取在阿依淡区举办，除了让
各位来自全国各地的参赛者更加认识亚依淡景点及

美食，尤其两档刚获得米其林的美食摊位，也让各
方知道阿依淡也能够举办全国性质的运动比赛，带
动该地区的运动风气，为全人民创造一个健康，有
动力及有活力的社区，迈向槟城2030愿景。

出席者包括阿依淡青年委员会JBPP主席黄騣
玄、Deview景轩酒店负责人方麒杰、活动项目策划
人周国睿以及CBA总监李圣羽等。

槟州首长曹观友表示，州政府正推动槟州2030愿
景，通过改善州内教育系统，从根基开始改善槟州整
体生活环境。

“我们目前正继续努力落实各项项目，以提升人民
的生活水平、提升经济及家庭收入，赋权于民及提高
人们参与社会。”

他说，槟州政府一直以来都非常重视教育，尽管教
育属于中央权限，但州政府在资源的允许下，必定给
于各源流学校提供不同性质的援助，确保州内学子可
以受惠。

他是出席敬群师友会2024元旦新年联欢宴会上，受
邀致辞时这么表示。

他补充，当局在这些年通过常年制度化拨款、首长
特别拨款及其他教育活动等，致力为槟州未来的发展
培育更多人才，让槟州获得持续的发展。

“在威南区，槟州政府也顺应威南区人民的需求，
在各造合作下成功把威南日新国民型中学建立起来，
如今威南峇都加湾也将迎来光育华小。”

“另一所威南区华小敬群学校也同样的正在进行筹
备扩建工作，校方目前已经提呈图测，一旦获得批

准，扩建工程将会展开，随着区内更多学校的提升和
建设，必定能够造福当地学子。”

他也在会上承诺，槟州政府将继续与学校共同配
合，给予拨款援助，协助学校改善各方面的设施。

“槟州政府将会继续密切关注威南区的教育领域发
展，并会通过各个方面给予学校各机构配合与支持，
因此，也希望人民同样的给予支持。”

出席者包括大会主席马绅涵校长、庆委会主席何秋
明、敬群师友会主席方俊盛、槟州议长拿督刘子健及
槟州行政议员方美铼等嘉宾。

槟政府关注威南学校发展
首长：全力协助敬群华小扩建

曹观友(右五)赠送纪念品予各级受封勋衔者,左起方俊益代表陈福星、拿督吴 清良、陈瑞荣、罗竣传、李振兴、曹观友、黄荣盛、方美铼、倪德春及许银添。

全国教师杯篮球邀请赛
老师展身手及体验阿依淡风情

来自全国各地的老师篮球好手齐聚槟城，大展身手及体验阿依淡景点及美食。
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往返槟威两地的跨桥免费巴士将
延长服务1年！

槟州基设、交通及数码发展委员
会主席再里尔在脸书宣佈，州政府
已同意延长诗布朗再也（CT13）
及大山脚（CT14）的CAT Bridge
免 费 巴 士 服 务 ， 至 2 0 2 4 年 1 2 月 3 1
日。

CT13路线是往返诗布朗再也与
峇央峇鲁之间；CT14路线则往返
于大山脚与光大之间。

他指出，自推出上述CAT Bridge

巴士服务后，已协助提高槟州人民
的流动量，并成功鼓励更多民众使
用公交服务。

“这两条路线的使用率有明显的
提升，尤其是CT14路线搭乘率增
加了65%。”

他 说 ， 槟 州 政 府 共 拨 出 4 3 9 万
2000令吉，以延长上述巴士服务至
2024年。

再里尔希望这项举措，能够利惠
槟州人民，尤其是CT13及CT14路
线的乘客。

往返槟威两地 
跨桥免费巴士延长服务1年

200份物资感谢市政厅员工对社会的付出与贡献。

瑶池金母
慈善基金会赠物资 
感谢槟岛市厅
200员工贡献

大山脚瑶池金母慈善基金会（One 
Hope Charity & Welfare）派发200份物
资及红包予槟岛市政厅员工，感谢他
们对社会的付出与贡献。

受惠的200名槟岛市政厅员工，分别
来自市政厅城市服务组、工程组、地
标园艺组、合作社发展组及环境卫生
组，各别获得200令吉红包及价值100令
吉的物资。

槟岛市长拿督拉詹德兰表示， 瑶池
金母慈善基金会所推行的“2023年施赠
贫户”活动，旨在帮助减轻弱势群体的
负担，同时也借此感谢从事肮脏、危
险及困难（3D）工作的槟岛市政厅员
工。

他是在出席“2023年施赠贫户”活动致
词时，这么指出，

他说，这施赠贫户活动在2022年，
已分发150份物资红包予槟岛市政厅员
工，而今年则增加至200份，他感谢瑶
池金母慈善基金会的善举。

“我希望这些物资及红包，能够减轻
受惠员工们的生活负担，尤其现在生
活成本极具挑战的时刻。”

蔡瑞豪：培育关爱社会价值观
大山脚瑶池金母慈善基金会主席拿

督蔡瑞豪表示，槟岛市政厅员工一直
努力为社区服务，因此该基金会特地
安排施赠200份红包及物资，以感谢他
们的贡献和付出。

他指出，瑶池金母基金会早在12月
3日已顺利进行了“2023年施赠贫户”活
动，派发了7000份的物资和红包，共
有7000户各族贫户受惠。

他说，此次“2023年施赠贫户”活动共
耗费了230万令吉，这庞大的数额帮助
了不幸人士度过难关，包括让老人孩
童免于挨饿。

“这不仅是一项福利计划，更是我
们一直以来培育关爱社会价值观的承
诺。”

他 提 及 ， 这 次 除 了 施 赠 食 品 物 资
外，每位受惠者还将收到价值200令吉
现金的红包。

“有了这笔现金，受惠者可用来支付
孩子的教育费用、支付水电费或购买
其他基本必需品，如大米、糖、面粉
等。”

2023年提供社区捐款约2500万
他指出，怀着爱的力量改变世界的

决心，在21年前成立了瑶池金母慈善
基金会。

“在这期间，我们与世界各地的社区
合作，为数千人提供了摆脱病痛、摆
脱贫困的援助，并帮助贫困学生继续
学习。 在2023年，向社区提供的捐款
数额约达2500万令吉。”

当天活动出席者包括：瑶池金母慈
善基金会顾问拿督斯里阿鲁纳沙兰、
槟岛市议员峇卡。

瑶池金母慈善基金会派发物资及红包予槟岛市政厅
员工后全体出席者合影。
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日本横街生活公市人民组屋“换新装”
，透过房屋及地方政府部拨款40万410令
吉，重新粉刷外观及重铺道路。

槟岛市议员洪明泉表示，槟岛市政厅
估值与物业管理组，早前与槟州妇女发
展机构合作，在当地开展民意需求评估
调查工作。

“经过一番的民意调查结果显示，重新
粉刷是当地居民迫切希望进行的提升项
目之一。”

他说，槟岛市政厅估值与物业管理组
于2022年10月10日，透过槟州首长曹观
友的“爱槟城走透透”项目，在该处为居
民进行了重新粉刷的颜色投选。

他补充，有关重新粉刷工程原本的预
算估计为49万8300令吉，后来竞标后只
需35万500令吉。

该重新粉刷工程已在2023年12月1日启
动，预计可在2024年3月31日竣工。

另一方面，当局也透过拨款，耗费4
万9910令吉进行重铺道路工程，有关工
程在2023年11月20日启动，12月11日竣
工。

迈入2024年，槟岛市政厅公园（青年公园）的开放
时间将从原本早上7时至傍晚7时延长到晚上10时；此
外，市政厅也将拨款8万令吉，在该公园打造遥控车
赛道。

槟岛市长拿督拉占德兰在槟岛市政厅公园创园50
年金禧庆典活动上说，该公园全年无休，每天早山
7时开放至傍晚7时，但接获民众反馈指公园太早关
了。

“有民众反馈指因为与下班时间或接送孩子时段对
冲，无法赶在傍晚7时前到该公园进行个人运动或家
庭休閒活动。”

拉占德兰说，市政厅听到民众心声，从2024年1月
1日开始，该公园的开放时间将延长至晚间10时，希
望这符合民众需求,公园也将配备足够的夜间照明系
统。

“面积172依格的市政厅公园是由槟州前首长敦林苍
祐主导完成，从70年代开始即为槟城绿肺，其中不乏
多种罕见植物，也是不同动物的家园。公园发展至今
不仅有草场，还有儿童遊乐场、健身房、滑板场、泳
池等。”

曹观友：8万令吉建遥控车赛道
槟州首席部长曹观友指出，槟市厅每年耗费70万

维护该公园，并将于2024年再耗资8万令吉增设遥控
车赛道。

他说，槟市政厅公园于1972年2月26开园至今，一
直致力提升措施，并致力在发展与绿化保持平衡。

“该公园每日访客有1500名至3000名。”
市政厅公园推手拿督斯里安华法扎则说，市政厅

公园前身为青年公园，从废弃矿场改建而成，旨在让
全民有提供空间和谐运动，强身健体。

他说，他年轻时在当时的市政局就职副秘书，随
后担任时任首长敦林苍祐的机要秘书，可谓看着该公
园的设立及一路完善发展。

与会者包括槟岛市厅秘书蒋志鸿、市议员黄美
湄、郭玉琪、庄友睿及维尼森。

符合民众要求
市厅公园延长开放7am-10pm

生活公市人民组
屋的道路重铺工
程已完成。

获拨40万重新粉刷及铺路
生活公市人民组屋换新装

郑来兴冀当局关注组屋问题
光大区州议员郑来兴表示，生活

公市人民组屋是州内最早期的人民组
屋，近年来槟岛市政厅逐步提升该组
屋的设施，包括提升后巷。

他说，其服务中心偶尔会接收到居
民反映指，部分设备如电缆陈旧及屋
顶漏水，他冀望槟岛市政厅能够给予
关注，并定时进行维修。

生活公市人民组屋获重新粉刷，左起为苏克尔、傅政瀚、
洪明泉、郑来兴、柯棅耀及陈容锦。

市厅公园延长开放后，民众可以在晚上来做运动了。

曹观友（左八）为槟岛市政厅公园50年金禧庆典主持开幕。
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报导李佳盈
摄影邵家恩

场下刻苦训练，场上拼尽全力，
明新小学少年军“兄妹”步操队大放
异彩，成为耀眼的明日新星。

2023年东北县步操比赛，明新少
年军凭着稳健有力的步伐，整齐划
一的动作，包揽了少年军男女组冠
军 、 最 佳 男 女 总 司 令 奖 ， 旗 开 得
胜。

亮眼表现，助力明新少年军朝槟
州步操比赛迈进，成为唯一一所晋
级全槟赛的华小，展现不俗的团队
合作和坚韧精神，夺下双料亚军。

就在数日前刚结束的全国小学线
上步操比赛中，明新少年军更是一
举囊括三大荣誉，即男子组、女子
组、混合组全国冠军，势如破竹。

实际上，明新少年军成立于2018
年，当时经过短短3个月的训练，即
在东北县步操赛中夺得冠军，自此
数度蝉联冠军，并代表东北县出征
全槟赛。

如是优秀成绩，令校长周永富及
少年军老师洪益凡上尉深感欣慰，
也期许未来能更上一层楼。

“虽然这次在全槟赛屈居亚军，
但对孩子们已经是很好的鼓励，他
们现在才四或五年级，明年还有机
会，只要坚持不放弃，相信会有成
果的一天。”

周永富：助力孩子们茁壮成长
周永富接受《珍珠快讯》访问时

指出，明新少年军成立数年，从过
往只有男队，在近两年也成立了女
队，希望鼓励更多孩子参加制服团
体，从中锻炼身心，磨练成才。

“所有成果都是从训练中，
从汗水中得来的，所以成为
少年军的一员，就需承受
训练中的辛苦，借此培养
坚韧的意志力，助力孩子们
茁壮成长。”

无 论 如 何 ， 明 新 少 年
军从零开始，一步步走
到 今 天 ， 离 不 开 老 师
的辛勤培育，学生的努
力训练，家长的积极配
合，校方及家教协会的大

力支持。
他说，少年军男女两队80余人，

主要由洪老师一手负责，并获得家
长的充分合作，定时接送孩子来训
练，而制服则由家协赞助，减轻家
长负担。

“我们希望孩子们上了中学后，
依然可以继续参加这样的制服团体
活动。很高兴目前看到恒毅、菩提
等学校，有很多都是源自明新少年
军的班底。”

洪益凡：家长需接受孩子需
要吃苦

台 上 一 分 钟 ， 台 下 十 年 功 ， 洪
益凡指出，训练是根据学生程度而
定，刚开始零基础，几乎每天下午
练习2小时，打稳基本功后，再加
入花式修饰。

“ 万 事 起 头 难 ， 有 了 一 定 基 础
后，训练时间逐渐缩减，然而要做
到整齐有劲，需常年累月的训练，
所幸的是明新孩子自动自发，不用
老师太操心。”

他续说，明新少年军每年都会踊
跃参加实体及线上比赛，以期透过
成绩，使更多学生产生兴趣。

“在2017年刚成立少年军时是最
辛苦的，当时问学生是否要兴趣参
加步操，很多学生都不太了解，在
男队首秀即获得冠军 后 ， 逐
渐吸引学生。”

若学生有意加入，
他会跟家长商
谈 “ 条 件 ” ，

也 就 是 能
接受孩
子 吃
点 苦
头

或

晒太阳，同时安排好交通，相互配
合 。 无 论 如 何 ， 他 感 谢 校 方 的 支
持，才有今天的成绩，否则一切都
只能是一场梦。

邱于睿：尝试新事物加入少年军
“我会更努力，下次我想要赢下全

槟赛！”
由于此前鲜少参加活动，邱于睿

有意尝试新事物，凭着兴趣和好奇
心，在获得父母的大力支持和鼓励
下，选择加入了少年军。

“我觉得少年军是个很好的活动，
因为我喜欢跟朋友一起训练，不仅
能促进我们之间的感情，又能拿到
课外活动分数，一举多得。”

虽 然 参 加 少 年 军 免 不 了 需 要 在
户外活动，训练也不容易，不过，
她认为一切辛苦都是值得的，尤其
在赛事中获奖，更是激励她再接再
厉。

目前就读五年级的她，合理安排
时间，以平衡学习和课外活动，确
保两不耽误。

林俊宽感谢老师信任
“上了中学，我还想继续参加少年

军！”
今 年 刚 擢 升 司 令 ， 即 在 东 北 县

赛事中获得最佳男总司令荣誉，令
五年级生林俊宽感到高兴，也感谢
老师的信任，给予他这样的锻炼机
会。

他说，最初参加少年军是基于对
步操的兴趣，也获得父母的鼓励，
又 能 在 课 余 及 假 期 期 间 和 朋 友 一
起玩，一起训练，使生活更多姿多
彩。

虽然训练的时候犯错，难免会
有点失望，但他依然坚持走下

去 ， 老 师 耐 心 指 导 ， 纠 正 错
误，通过不断改进，以期做出
更好的成绩。

参加少年军也让他获益良
多，“我从中学习到团队协
作，要和朋友培养足够默
契，齐心达成目标。”

全国及各级比赛

屡获佳绩 

明新小学
少年军步操队
大放异彩

【明新少年军荣誉榜】
2018 年：
东北县步操比赛（男子组）- 冠军
全槟州步操比赛（男子组）- 季军

2019 年：
东北县步操比赛（男子组）- 冠军
全槟州步操比赛（男子组）- 亚军

2020 年：
因疫情而取消比赛

2021 年：
因疫情而取消比赛

2022 年：
东北县步操比赛（男子组）- 冠军
东北县步操比赛（女子组）- 亚军
全槟州步操比赛（男子组）- 亚军
Cabaran TKRS 线上步操比赛
（男子组团体赛）- 全槟冠军
Cabaran TKRS 线上步操比赛
（女子组团体赛）- 全槟冠军
Cabaran TKRS 线上步操比赛
（男子组个人赛）- 全槟季军
Cabaran TKRS 线上步操比赛
（女子组个人赛）- 全槟亚军

2023 年：
东北县步操比赛（男子组）- 冠军
东北县步操比赛（女子组）- 冠军
全槟州步操比赛（男子组）- 亚军
全槟州步操比赛（女子组）- 亚军
全国小学线上步操比赛（男子组）
- 全国冠军
全国小学线上步操比赛（女子组）
- 全国冠军
全国小学线上步操比赛（混合组）
- 全国冠军

槟州小学少年军升级考试
12 名学生考获 Lans Koperal 军衔
13 名学生考获 Koperal 军衔
槟州少年军军官升级考试
1 名老师考获 Kapten 军衔林俊宽（左）与邱于睿在东

北县赛事中，分别获得最佳
男女总司令荣誉。

明新小学少年军步操队表现出色，令人激赏。  
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பிறை - பண்டார் பிளற தஜயாவில் அளமந்துள்ை ‘இராஜ் 
டீ ்பலஸ்” எனும் ்்தநீர் களட பிைாங்குவாழ மக்கள் 
மட்டுமின்றி ம்லசிய முழுவதும் உள்ை மக்களின் ்்தர்வு 
இடமாக திகழகின்றது.

'இராஜ் டீ ்பலஸ்’ என்று அளைக்கப்படும் இந்்த 
்தனித்துவமாை கஃ்ப இந்திய ்்தநீர், காப்பி மறறும் 
இனிப்பு ப்தார்த்்த வளககளை வைங்குவதில் நிபுைத்துவம் 
தபறறது. இந்்த கஃ்பவின் ்தனித்துவம் என்ைதவனில், 
நாள் முழுவதும் பலவளகயாை ்்தநீளர பருகும் வாயப்பு 
இங்கு கிளடக்கும். இந்்த கஃ்ப காளல 11.00 மணி 
மு்தல் இரவு 7.00 மணி வளர ்்தநீர் விரும்பிகளுக்கு 
உைவளிக்கின்றது. ஆக்வ, மதியம் அல்லது மாளல 
்நரத்தின் ்பாது பிரத்தி்யகமாக ்்தநீர் ்நரத்திறகு 
தசல்ல இவவிடம் சிறந்்த ்தலமாக அளமகிறது.

இ்தன் த்தாடர்பாக 'இராஜ் டீ ்பலஸ்’ உரிளமயாைர் 
திரு.இராஜ் ்காவிட்-19 த்தாறறு்நாய காலத்தில் ்தன் 
வீட்டில் இருக்கும் குடும்ப உறுப்பிைர்களுக்கு ்்தநீர் 
கலக்கி தகாடுத்்த்தாகக் கூறிைார். ்மலும், உள்நாட்டு 
நடிகருமாை இராஜ் ்தைது ்வளலயிடத்தில் சக 
த்தாழிலாைர்களுக்கு ்்தநீர் கலக்கி தகாடுத்்த்தாகவும் 
அவர்களிடமிருந்து சிறந்்த பாராட்ளட தபறறது இந்்த 
கஃ்ப திறப்ப்தறகு உந்துசக்தியாக திகழந்்தது, என்றார்.

்்தநீர் ்தயாரிக்கும் முளறயில் ்தமக்கு இருந்்த 
ஆர்வத்தில் வி்தவி்தமாை ்்தநீர்களைத் ்தயாரிக்க 
உ்தவியது, என்றார். 2022-ஆம் ஆண்டு ்தைது மளைவியின் 
தூண்டு்தலுக்கு இைங்க இந்்த கஃ்ப திறக்கப்பட்டு 
்தற்பாது ்காலாலம்பூர், பிரிச்ஃபில்சில் மறதறாரு கிளை 
திறக்க முடிந்்தது எை அகம் மகிைத் த்தரிவித்்தார்.

“மு்தலில் ் ்தநீர் மட்டும் தகாண்டு இந்்த கஃ்ப திறந்்்தன். 
பிறகு, எைது திக் ்்தாக் ்பான்ற சமூக ஊடகங்களை 
பார்த்து வருளகயளிக்கும் சிறுவர்களை கவரும் வண்ைம் 
அவர்களுக்கு பிடித்்த ப்தார்த்்தங்களையும் பாைங்களையும் 
்தயார் தசய்்தன். இப்தபாழுது இங்கு குடும்பத்திைருடன் 
வருளகயளிக்கும் சிறுவர்களின் எண்ணிக்ளக அதிகரித்்த 
வண்ைம் உள்ைது. அதுமட்டுமின்றி, இந்தியர்கள் 
மட்டுமின்றி சீைர், மலாயகாரர் எை பிற மாநிலங்களில் 

பாயான் பாரு - முன்ைாள் மாநில அரசு ஆட்சிக்குழு 
உறுப்பிைராை ் சாங் எங், பாயான் பாரு நாடாளுமன்ற 
உறுப்பிைர் சிம் தி சின் மறறும் பத்து உபான் சட்டமன்ற 
உறுப்பிைர் கும்ரசன் உட்பட, அண்ளமயில் சில்வர் 
ஜூப்லி முதி்யார் காப்பகத்தின் அறங்காவலர்கைாக 
நியமிக்கப்பட்டைர். குடியிருப்பாைர்களின் நல்வாழவுக்கு 
முன்னுரிளம அளிப்பதில் ்தங்கள் உறுதிப்பாட்ளட 
த்தரிவித்்தைர்.

மாநில அரசாங்கத்தில் சமூக ்மம்பாடு மறறும் 
இஸ்லாமிய அல்லா்த ம்த விவகாரக் குழுவின் முன்ைாள் 
ஆட்சிக்குழு உறுப்பிைராை ்சாங் எங், இந்்தக் 
காப்பகத்தின் ்நாக்கம் மறறும் தசயல்பாட்டிளை 
அறிந்து தகாள்வதில் மிகுந்்த ஆர்வம் தகாள்வ்தாகத் 
த்தரிவித்்தார். 

“நான் குடியிருப்பாைர்களின் ்்தளவகளை அறிந்து, 
குடியிருப்பாைர்களின் நல்வாழவுக்கு முன்னுரிளம 
வைங்குவ்்தாடு,  அவர்களுக்கு இந்்தக் காப்பகம் 
சிறந்்த  வீட்டுப் பாங்காை சூைளல உருவாக்க ் வண்டும். 
அவர்களுக்குச் சுறுசுறுப்பாை மறறும் ஆ்ராக்கியமாை 
வாழக்ளக முளற பின்பறற ஊக்குவிக்க ்வண்டும்,” 
எை ்சாங் எங் வலியுறுத்திைார்.

"இது மாநில அரசின் ‘அளைவருக்கும் வைமாை 
முதுளம’ மறறும் ‘வைமாை நட்பு பாங்காை  முதுளம 
நகரம்’ என்ற தகாள்ளகளய அமல்படுத்தும் 
்நாக்கத்ள்தப் பளறச்சாறறுகிறது,” எை ்சாங் எங் 
முத்துச் தசயதிகள் நாளி்தழுக்கு அளித்்தப் ்பட்டியில் 
இவவாறு கூறிைார். 

பினாஙகில் பிரபெலமான 'இராஜ் டீ பபெலஸ்’
இருந்து வருளகயளிக்கும் வாடிக்ளகயாைர்க்ை இங்கு 
அதிகம்,”எை இராஜ் குறிப்பிட்டார்.

விளரவில் சிங்கபூரிலும் ்தைது மறதறாரு கிளைளய 
திறக்க எண்ைம் தகாண்டுள்ை்தாகவும் அ்தறகாை பணிகள் 
இன்னும் ஆ்லாசளையில் உள்ை்தாகவும் குறிப்பிட்டார்.

இந்்த கஃ்பவில் பஞசாபி டீ, குங்குமப்பூ டீ, 
்ராஸ் டீ, சமந்்தா மில்க், ்கரைா காப்பி மறறும் 
மசாலா டீ மறறும் குளிர்பாைங்கள் பிரசித்தி 
தபறற்தாகும். வாடிக்ளகயாைர்களுக்கு அளமதியாை 
மறறும் மைதிறகு நிளறவாை சுறறுச்சூைளல 
தகாண்டு வாடிக்ளகயாைர்களுக்கு சிறந்்த உபசரிப்பு 
வைங்கப்படுகிறது.

சிலவர் ஜூப்லி முதியயார் காப்பகத்மத  
யமம்படுத்த அறங்காவலர்கள் உத்யவகம்

ஜாலான் சுங்ளக டுவாவில் அளமந்துள்ை முதி்யார் 
சில்வர் ஜுப்லி காப்பகம் ம்லசியாவி்ல வய்தாைவர்களுக்கு 
எை மிகவும் சிறந்்த முளறயில் இயங்கும் காப்பகங்களில் 
ஒன்றாகும் எை சிம் த்தரிவித்்தார்.

"நாங்கள் காப்பகத்தின் ்மம்பாட்டுக்கு சிறந்்த 
்சளவளய வைங்க எண்ைம் தகாள்கி்றாம்.  
எங்களிடம் வைங்கள் இருந்்தால் அதிகமாை மக்கள் 
பயைளடயும் காப்பகமாக ்மம்படுத்துவதில் அதிக கவைம் 
தசலுத்து்வாம். நாங்கள் அதிக நன்தகாளடகளைப் தபற 
முடிந்்தால், கூடு்தல் வசதிகளை உருவாக்க இைக்கம் 

தகாள்கி்றாம்.
“இந்்தக் காப்பகத்தின் பிர்தாை ்நாக்கம் 

என்ைதவன்றால், முதி்யார்கள் இங்கு வசிப்ப்தறகாை 
சிறந்்த சூைளல உருவாக்குவ்தாகும். ளகவிடப்பட்ட 
அல்லது பயன்படுத்்தா்த  சிறிய அைவிலாை நிலத்ள்த 
விவசாயத்திறகுப் பயன்படுத்்தப்படலாம். இது  வணிக 
்நாக்கத்திறகு அல்ல,” என்று சிம் கூறிைார்.

மாநில அரசாங்கத்தின் பரிந்துளரயின் 
அடிப்பளடயில் மாநில ஆளுநர் துன் அஹமத் 
ஃபுஸி அப்துல் ரசாக் அவர்கைால் ்சாங் எங், சிம் 
தி சின்,  கும்ரசன் ஆகி்யார் அறங்காவலர்கைாக 
நியமிக்கப்பட்டைர்.

்சாங் எங் மறறும் சிம் ஆகி்யாரின் ப்தவிக்காலம் 
இந்்த ஆண்டு டிசம்பர் 7-ஆம் ் ்ததி த்தாடங்கி அடுத்்த 
ஆண்டு டிசம்பர் 31-ஆம் ்்ததி முடிவளடகிறது. 
அ்்த்வளையில் கும்ரசனின் ப்தவிக்காலம் 
அடுத்்த ஆண்டு ஜைவரி,1 மு்தல் டிசம்பர்,31 வளர 
இடம்தபறுகிறது.

சட்டமன்ற உறுப்பிைர் கும்ரசன் இந்்தக் 
காப்பகத்தின் ்மன்ளமக்குத் ்தன்ைால் முடிந்்த 
்சளவளய வைங்க உத்்வகம் தகாள்வ்தாகக் 
கூறிைார். முதி்யார்களின் நல்வாழவு மறறும் இந்்தக் 
காப்பகத்தின் வசதிளய ்மம்படுத்துவதில் இைக்கம் 
தகாண்டுள்ை்தாக ்மலும் கூறிைார். 

பிைாங்கு மறறும் பி்ராவின்ஸ் தவல்லஸ்லி சில்வர் 
ஜுப்லி நிதியம் வாரியம் அறங்காவலர் குழுவின் 
்தளலவராக மாநில மு்தலளமச்சர் ் ம்தகு சாவ தகான் 
இ்யாவ திகழகிறார்.

 சில்வர் ஜுப்லி காப்பகம்  மறறும் அ்தன் வைாகத்தில் 
உள்ை காலி நிலத்தின் பயன்படுத்்தப்படா்த பகுதி 
பிைாங்கு மறறும் பி்ராவின்ஸ் தவல்லஸ்லி சில்வர் 
ஜுப்லி நிதியம் வாரியத்திறகுச் தசாந்்தமாைது.

இரோஜ் டீ ்்பலஸ்  கஃ்்பவில் ்பரிமோ்றப்்படும் 
்தநீர் ்பதோர்ததஙகள்.

இரோஜ் டீ ்்பலஸ் உரினமயோைர் 
திரு.இரோஜ். 

இரோஜ் டீ ்்பலஸ் கஃ்்ப.

்போயோன் ்போரு நோடோளுமன்்ற உறுப்பினர் சிம் தி சின் சில்வர் 
ஜூப்லி முதி்யோர் கோப்்பகததிறகு நிதியுதவி வழஙகினோர் 
(உடன் ்ெோங எங மறறும் ெட்டமன்்ற உறுப்பினர் கும்ரென்).
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ொர்ச்டவுன் - வடக்கு பகுதி தூ்தரக 
முடித்திருத்தும் கைகம் மறறும் ம்லசிய 
இந்தியர் சமூக சிளகயலங்கார 
்மம்பாட்டுச் சங்கம் (MIHASS)  இளை 
ஏறபாட்டில் பிைாங்கில் மு்தல் முளறயாக 
நளடதபறற 2024 வடப் பகுதிக்காை 
மாதபரும் முடித்திருத்தும் ்பாட்டி  
பிராங்கின் ்பரங்காடியில் நளடதபறறது. 

“மாநில அரசாங்கம் மறறும் கூட்டரசு 
அரசாங்கம் இளைஞர்கள் ்தற்பாள்தய 
த்தாழில்துளற ்்தளவக்்கறப 
த்தாழில்நுட்பம் மறறும் த்தாழில் பயிறசி 
(TVET) துளறளயத் ்்தர்ந்த்தடுக்க 
வலியுறுத்துகிறது. சிளகயலங்காரம், 
ள்தயல் பயிறசி, வாகைம் பழுது பார்க்கும் 
த்தாழில் ்பான்ற திறன் கல்வியாைது 
பள்ளிப் படிப்ளப முடித்்த இளைஞர்கள் 
அவர்களின் ஆர்வம் மறறும் திறன்களின் 
அடிப்பளடயில் ்்தர்வுகளை ்மறதகாள்ை 
்வண்டும். 

“கூடு்தலாக, TVET கல்வி 
இளைஞர்களுக்குச் சிறந்்த எதிர்காலத்ள்த 
உருவாக்குவ்்தாடு எதிர்காலத்தில் 
தசாந்்த த்தாழில் த்தாடங்கி வருமாைம் 
ஈட்டவும் துளைபுரிகிறது,” எை 2024 வடப் 
பகுதிக்காை மாதபரும் முடித்திருத்தும் 
்பாட்டியின் பரிசளிப்பு விைாவிளை 
அதிகாரப்பூர்வமாகத் த்தாடக்கி ளவத்்த 
தசைட்டர் டாக்டர் லிங்்கஸ்வரன் 
இவவாறு கூறிைார். 

“இம்முளற நடத்்தப்பட்ட ்பாட்டியில் 
அளைத்து இை இளைஞர்களும் கலந்து 
தகாள்ை வாயப்பு வைங்கப்பட்டது. 
இது இளைஞர்களின் திறளமகளை 
்மம்படுத்துவ்்தாடு, அளைத்து 
இைங்களைச் ்சர்ந்்த சிளகயலங்கார 
நிபுைர்களுக்கு அவர்களின் பளடப்பாறறல், 
கறபளை மறறும் திறளமளய தவளிப்படுத்்த 
சிறந்்த ்தலமாக அங்கீகரிக்கப்பட்டது. 

“இப்்பாட்டி எதிர்காலத்தில் சிறந்்த 
சிளகயலங்கார நிபுைர்கைாகவும் உள்நாடு 
மறறும் அளைத்துலக முடித்திருத்தும் 
்பாட்டிகளில் கலந்து தகாள்ை சிறந்்த 
தூண்டு்காைாகவும் அளமயும்,” எை 
தசைட்டர் லிங்்கஸ்வரன் நம்பிக்ளக 
த்தரிவித்்தார். 

இந்நிகழச்சியில் இப்்பாட்டியின் 
மு்தன்ளம ஆ்தாரவாைராை ்க.எஸ்.்க                              
வின் ்ஹால்டிங்ஸ் தசன்.தபர்ஹாட்  
உரிளமயாைர் டத்்்தா நா்தன்,  வைக்கறிஞர் 
ம்கஸ்வரன் மறறும் ஆ்தரவாைர்கள் 
கலந்து தகாண்டைர். 

இந்்தப் ் பாட்டி சிறந்்த ஆக்கப்பூர்வமாை  
நவீை முடித்திருத்து்தல், Mullet, Burst Fade 
Rookie மறறும் Champion of Champion 
எை நான்கு பிரிவுகைாக நடத்்தப்பட்டது. 
இப்்பாட்டியில் 120 பங்்கறபாைர்கள் 
கலந்து தகாண்டைர். 

“இம்முளற நடத்்தப்பட்ட ்பாட்டியில் 
Burst Fade Rookie எனும் பிரிவு 
பிரத்தி்யகமாக 20 வயதுக்கும் 
குளறவாை இளைஞர்களுக்காக  ஏறபாடு 
தசயயப்பட்டது. இப்பிரிவில் கலந்து 
தகாண்ட இைம் வயதிைர் மிகுந்்த 
அனுபவம் தகாண்ட முடித்திருத்தும் நிபுைர் 
்பால் முடி தவட்டியது ஆச்சரியத்ள்த 
ஏறபடுத்தியது,” எை இப்்பாட்டியின் 
ஏறபாட்டுக் குழுத் ்தளலவர் மதி கூறிைார். 

சிறந்்த ஆக்கப்பூர்வமாை  நவீை 
முடித்திருத்தும் பிரிவில் மு்தல்நிளல 
தவறறியாைராக முகமட் அயமான், 
இரண்டாம் நிளலயில் தெட் முகமட் 
அரிவ, மூன்றாவது நிளலயில் இைமாறன் 
உ்தயக்குமார் ்்தர்ந்த்தடுக்கப்பட்டைர். 

நான்குப் பிரிவுகளில் தவறறிப் தபறற 
மு்தல் ஐந்து நிளல தவறறியாைர்கள் 
தராக்கப்பைம்,  முடித்திருத்தும் கருவிகள், 
்கடயம் தபறறுக் தகாண்டைர். 

்மலும், Champion of Champion எனும் 
பிரிவு தவறறியாைருக்கு தராக்கப்பைம், 
்கடயம் மட்டுமின்றி ‘Tuff’ நிறுவைத்தின் 
தூ்தராககும் வாயப்பும் வைங்கப்பட்டது, 
பாராட்டக்குரியது. 

2024 வடப் பகுதிக்காை மாதபரும் 
முடித்திருத்தும் ்பாட்டியிளை இளைஞர், 
விளையாட்டு மறறும் சுகா்தாரம் 
ஆட்சிக்குழு உறுப்பிைராை ்டனியல் கூய 
ஸி தசன் அதிகாரப்பூர்வமாகத் த்தாடக்கி 
ளவத்்தார். 

வ்ப் பகுதிககான 
மாசபரும் முடித்திருத்தும் 
யபாடடிககு சிறநத 
வரயவற்பு

சி்றநத ஆக்கப்பூர்வமோன  நவீன முடிததிருததும் பிரிவில் வவறறிப்வ்பற்ற 
வவறறியோைர்களுடன் ஏற்போட்டுக் குழுவினர் குழுப்்படம் எடுததுக் வகோணடனர்.

வடப் ்பகுதிக்கோன மோவ்பரும் முடிததிருததும் ்்போட்டியில் ்பங்கற்போைர்கள் கலநது 
வகோணடனர்.

டத்தோ நோதன், வெனட்டர் டோக்டர் லிங்கஸ்வரன் அவர்களுக்கு நினனவுச் சின்னம் 
எடுதது வழஙகினோர் (உடன் ஏற்போட்டுக் குழுவினர் மறறும் வழக்கறிஞர் ம்கஸ்வரன்).
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கமதப் யபசும் ப்ங்கள்

வெ்பரோங பின்ற மோநகர் கழக ்மயர் டத்தோ அெோர் அர்்ோத அதன் 200 வ்போது 
ஊழியர்களுக்கு ஒன் ்�ோப் வதோணடு அ்றக்கட்டனையின் ென்மோனம் மறறும் 
்பரிசுக்கூனட எடுதது வழஙகினோர் (உடன்  டத்தோ சுவோ சூய் �ுவோ).

வஜலுத்தோங நோடோளுமன்்ற ஏற்போட்டில் நனடவ்பற்ற கிறிஸ்துமஸ் தி்றநத இல்ல 
உ்பெரிப்பில் அதன் நோடோளுமன்்ற உறுப்பினர் ஆர்.எஸ்.என் இரோயர் வ்போது 
மக்களுடன் கலநது வகோணடோர்.

்போகோன் டோலோம் ெட்டமன்்ற உறுப்பினர் குமரன் அதவதோகுதியில் 
நனடவ்பற்ற கிறிஸ்துமஸ் தி்றநத இல்ல உ்பெரிப்பில் கலநது வகோணடு 
வ்போது மக்களுடன் குழுப்்படம் எடுததுக் வகோணடோர்.

மோநில முதலனமச்ெர் ்மதகு ெோவ் வகோன் இ்யோவ் அன்்கோம் கு்ரோப் 
்கர் வென் வ்பர்�ோட் நிறுவனததின் உ்பகோரச் ெம்்பைம் வ்பறறு வகோணட 
மோணவர்களுடன் குழுப்்படம் எடுததுக் வகோணடோர்.

இநதியோ புகழ பின்னணி ்போடகர் �ரி�ோரன் மோநில ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் 
டத்தோ� சுநதரோஜு அவர்களின் அலுவலகததிறகு மரியோனத நிமிததம் 
வருனகயளிததோர் (உடன் டததின் ்போரதி மறறும் ஏற்போட்டுக் குழுவினர்).

பின்ற எம்.பி.்க.்க ஏற்போட்டில் நனடவ்பற்ற வ்போஙகல் விழோவில் அதன் தனலவர் � ெஙகர் 
மறறும் குழு உறுப்பினர்கள் கலநது வகோணடனர்.
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JPJ 04-656 4131
04-398 8809

JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN 04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100

011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123
04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F)

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 012 - 428 5594
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F)

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F)

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. M. Nakulan Seberang Perai
Selatan

010 - 462 0073

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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Story by Tanushalini Moroter
Pix by Siew Chia En

REINVENTION was the 
order of the day at the 
8th edition of Business 

Events Penang (BE), a signifi-
cant event hosted by the Pen-
ang Convention and Exhibition 
Centre (PCEB).

The event took place at the 
Setia SPICE Convention Centre 
from Dec 7 to 8.

PCEB chief executive officer 
Ashwin Gunasekeran highlight-
ed the theme “BE Reinvents”, 
emphasising the state govern-
ment's commitment to adapting 
to industry changes.

Ashwin noted the growth of 

BE from a local knowledge-shar-
ing initiative to an Asia-Pacific 
event.

“Initially, BE started as a plat-
form for local industry players to 
share knowledge, and over time, 
it evolved into a broader initia-
tive spanning the Asia Pacific 
region,” Ashwin said.

It is learned that some 200 
participants took part in the 
event, offering an excellent net-
working platform.

Penang Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai emphasised 
Penang's role as a key player in 
hosting BE events, citing its stra-
tegic location for international 
conferences, particularly in engi-

neering and medical fields.
“Penang's synergy between 

manufacturing and tourism, 
including semiconductors and 
healthcare, contributes to its 
prominence.

“Given Penang's role as a 

manufacturing hub in the Asia-
Pacific region, the symbiotic 
relationship between the manu-
facturing sector and tourism 
holds significant importance,” 
Wong said.

Wong added Penang's world-
class conference facilities, in-
cluding Setia SPICE Convention 
Centre, Penang International 
Convention Centre (PICCA) @ 

Butterworth Arena, and the up-
coming Penang Waterfront Con-
vention Centre were also a pull.

Additionally, other initiatives 
include roadshows targeting 
key players in the tourism in-
dustry in India and China, with 
the goal of promoting Penang 
as a premier BE destination 
and fostering stronger ties with 
these nations.

STATE Social Development, 
Welfare and non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim announced 
on Nov 10 the appointment of 
five officers to the Citizenship 
Unit of the Penang state gov-
ernment.

Since 2013, the Pen-
ang Citizenship Programme 
(PKPP) has been pivotal in 
aiding individuals facing de-
lays in acquiring Malaysian 
citizenship.

The officers will primar-
ily assist eligible individuals 
without birth certificates and 
identification cards. 

Their task includes follow-
ing up on application status 
and collecting data on state-
less individuals in Penang.

According to PKPP statis-
tics from February 2013 to 
September 2023, a total of 
3,807 individuals sought as-
sistance at the unit.

Within this period, 2,094 
individuals filed citizen appli-
cations under various articles 
of the Federal Constitution.

Through the efforts of 
these officers, 1,719 cases 
were successfully completed.

Successful cases include 
individuals like Chuah Jia Ni 
(18), Lim Hui Qi (16) and Lye 
Zhi Xuan (21).

Yang Cui Qing, 44, the 
mother of Hui Qi said: “I am 
extremely grateful to these of-

ficers and YB Lim for helping 
our daughter since day one. 
Their dedication enabled her 
to attain citizenship.”

Siew Khim emphasised the 
significance of the officers’ 
appointments, stating that 
their presence across differ-
ent districts will enhance pub-
lic service.

Besides the appointments, 
Siew Khim added that she 
would propose improvements 
to the Home Affairs Ministry 
regarding the standard oper-
ating procedures for citizen-
ship approvals, particularly 
for children.

For assistance, individuals 
can visit the Citizenship Unit on 
Level 46 of Komtar or call 04-
650 5105 or WhatsApp 011-

5628 5600 or reach out to the 
appointed officers directly using 
the phone numbers provided.

The appointed officers and 
their respective districts:
Yeap Choon Keong (Supervi-
sor) – Northeast District (DTL) 
– Tel No: 013-4490366
Velan A/L Kalimuthu – 
Southwest District (DBD) – Tel 
No: 018-3944537
Joseph Tan Chuen Kheng – 
North Seberang Perai (SPU) – 
Tel No: 011-56285600
Dasirani A/P Kasinathan – 
Central Seberang Perai (SPT) 
– Tel No: 012-4122375
Nakulan A/L Muthumani-
kam – South Seberang Perai 
(SPS) – Tel No: 010-4620073

Five officers to aid stateless individuals 

THE annual Penang Interna-
tional Travel Exchange (PITE) 
2023 returned for the sixth 
edition this year at the SETIA 
Spice Convention Centre in 
Bayan Lepas.

Gathering over 80 interna-
tional buyers from 17 coun-
tries, the remarkable travel 
trade event promised to el-
evate  Penang’s status as the 
premier Business Events and 
Travel Destination in the Asia-
Pacific region.

State Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai extended his 
heartiest welcome to all the 
participating countries for the 
event held on Nov 7 and Nov 9.

“PITE 2023 is not merely a 
convention; it is a celebration 
of the vibrancy of travel, cul-
ture, and creativity. It is a forum 
where industry leaders, vision-
aries and enthusiasts from the 
world gather to exchange ideas, 
and forge collaborations.

“We hope those present 
here can experience the charm 
of Penang, aside from explor-
ing the travel industry’s latest 
trends and innovations.

“Alongside them, 42 top 
exhibitors from Malaysia will 
showcase their latest offerings, 

fostering fruitful collaborations, 
and showcasing the best the 
region has to offer,” he said in 
his speech during the event.

PITE is an event organised by 
Ace Conferences and support-
ed by the Penang Convention & 
Exhibition Bureau (PCEB).

Launched in 2018, PITE has 
consistently striven to enhance 
Penang’s position on the global 
stage. 

It serves as a homegrown 
platform for travel trade profes-
sionals to explore Penang as a 
thriving Business Events and 
Travel Destination.

PCEB chief executive officer 
Ashwin Gunasekeran said the 
three-day event offered inter-
national buyers a chance to ex-
plore Penang.

Among those present were 
Pengkalan Kota assembly-
man Wong Yuee Harng, Kebun 
Bunga assemblyman Lee Boon 
Heng, Chief Minister Incorpo-
rated (CMI) general manager 
Datin S. Bharathi, Tourism Ma-
laysia northern region deputy 
director Siti Hajar Mohd Yu-
nus, Malaysian Association of 
Hotels (MAH) Penang Chapter 
chairman Datuk Tony Goh and 
MATTA Penang Chapter chair-
man Carolyn Leong.

PITE push for Penang's global 
tourism status 

Wong (front row, third from left), Ashwin (front row, second from right) and other guests in a group 
photo with the participants of BE@Penang 2023.

Hui Qi (left) and Lye Kok Leong (right, representing his daughter 
Zhi Xuan), showing their citizenship approval letters. Rejoicing 
with them are Siew Khim (fourth from left), and Hui Qi's parents 
Lim Lai Hock and Yang.

Focus on reinvention at 
BE@Penang 
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PENANG has once 
again taken the right 
steps in progressing to-

wards the path of sustainable 
development and remains 
dedicated to the 2030 Sus-
tainable Development Goals.

Towards this end, marking 
its second edition in Penang, 
the Hanwang Forum 2023 took 
place on Nov 6. 

The event brought together 
like-minded individuals and ex-
perts from various backgrounds 
to engage in discussions on 
sustainable development.

Organised by the Beijing Inter-
national Exchange Association 
and Sustainable Development 
Committee, this year’s forum 
centred on the theme “Green 
Industries and Future Ecological 
Community under Global Civili-
sation”.

This year’s forum addressed 
pertinent issues within the sus-
tainable development agenda, 

including the green economy, 
environmental sustainability, 
ESG (Environmental, Social, and 
Governance) and even civilisa-
tional philosophy.

State Local Government and 
Town and Country Planning 
Committee chairman H’ng Mooi 
Lye highlighted the forum’s po-
tential to benefit all, especially 
Penang’s industrial players.

“This forum will offer ways 
for industries to become more 
resilient through sustainable de-
velopment, management, and 
practices.

“It is important to note that 
Penang is no stranger to sus-
tainable development. Since 
2009, the Penang Green Coun-
cil has introduced green initia-
tives to inculcate sustainable 
development, most notably, 
Penang Green Agenda 2030,” 
H’ng added.

Ray Liu, president of the 
Beijing International Exchange 
Association and Sustainable 
Development Committee, called 
on youth to be the driving force 

in global sustainable develop-
ment and not just depend on 
industrial players.

Besides being the beacon of 
sustainable development, this 
forum also served as a tool 
to strengthen bilateral ties be-
tween China and Malaysia.

Penang’s engagement with 
China has increased ever 
since Chief Minister Chow Kon 
Yeow visited Xiamen a few 
months ago.

The Hanwang forum, estab-
lished in 2012 and named after 
the township affected by the 
2008 Sichuan Earthquake, has 
evolved into a global initiative.

To date, the forum has trans-
formed into a collective effort, 
with partnerships extending 
beyond Penang such as in Swe-
den, Nepal and Singapore.

Also in attendance were 
Hanwang Forum 2023, Penang 
organising chairwoman Nariya 
Lim, International Scientific Ex-

change Foundation of China 
director Chen Xi, and repre-
sentatives of sponsors of the 
Hanwang Forum 2023.

THE Kiwanis Club of Penang 
Central (KCPC) hopes to contin-
ue empowering the community 
and collaborating with the state 
government in its “Love Pen-
ang” programme.

Dr Ngoo Seong Boon, the 
club president for the term 
2023-2025, expressed his en-
thusiasm towards contributing 
to Kiwanis' mission and achiev-
ing a distinguished club status.

“As the incoming president of 
KCPC, I am excited to contribute 
to Kiwanis' aspiration.

“I commit to working close-
ly with advisers, boards, com-
mittee chairs, and members, 
along with our aim to achieve 

the five-star and distinguished 
club status.

“This includes connecting 
new and experienced members 
to enhance the membership 
experience and boost Kiwanis 
branding in the community and 
education and also to be part of 
the state government’s initiative, 
the ‘Love Penang’ programme,” 
Ngoo said during his speech at 
the installation dinner on Nov 3.

All the KCPC programmes 
are aligned with the Kiwanis 
Global Mission of “improving 
the world one child and one 
community at a time”.

Ngoo also mentioned that 
the KCPC has been established 

on a solid foundation, with a di-
verse membership that is both 
united and distinctive, and with 
full commitment to community 
service.

At the dinner, the club do-
nated RM35,000 to seven non-
governmental organisations 
with each organisation receiving 
RM5,000.

The seven NGOs are BE 
Home, FOCCAN, Happy Retire-
ment Home, Mount Miriam 
Cancer Hospital, Persatuan 
Orang Cacat Negeri Pulau 
Pinang, Kiwanis Khir Johari 
Foundation, Persatuan Ke-
bajikan Kanak-Kanak Terencat 
Akal Pulau Pinang.

THE  International Semiconduc-
tor Executive Summit (ISES), 
which was inaugurated a decade 
ago, convened a gathering of the 
industry’s leaders, innovators, 
and experts from mainly South-
east Asia in Penang recently.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who officiated the event on 
Nov 7, said Penang was hon-
oured to be chosen to host ISES 
Southeast Asia 2023 to provide 
a platform for the dissemination 
of knowledge and exchange of 
ideas, with a particular focus on 
semiconductor technology, inno-
vation, and applications.

The summit, themed “Op-
portunities and challenges for 
a flourishing semiconductor in-
dustry”, featured a wide range 
of curated programmes covering 
topics ranging from the latest 
technology advancements to 
strategies for workforce develop-
ment within the semiconductor 
industry.

“I am hopeful that ISES 
Southeast Asia 2023 will serve 
as a catalyst, igniting the cre-
ation of innovative technologies 
and effective solutions that will 
inspire all stakeholders to forge 
ahead boldly in this new and ex-
citing era of the semiconductor 
industry.

“Southeast Asia’s semicon-
ductor sector has emerged as a 
crucial contributor to the global 
technological ecosystem. It has 
propelled economic growth, 
job creation, and technological 
breakthroughs.

“Penang’s commitment to 
cultivating a supportive and dy-
namic business environment 
has been a magnet for global 
leading companies, drawing 
them to establish their opera-

tions here,” Chow said in his 
speech.

Chow highlighted that from 
2019 to 2022, Penang wit-
nessed a significant influx of for-
eign direct investments (FDIs), 
amounting to RM110 billion, 
with RM92 billion contributed 
by the Electrical & Electronics 
(E&E) sector.

In the first half of 2023, Pen-
ang’s approved manufacturing 
investments reached RM4.3 
billion, with the E&E sector ac-
counting for 28% of the total. The 
most recent figures from the De-
partment of Statistics indicate 
that Penang remains the coun-
try’s main exporter at 34.6% for 
the third quarter of 2023.

Recognising the importance 
of talent development to meet 
the industry’s demand, Chow 
said Penang has carried out vari-
ous programmes and initiatives 
to equip its workforce with the 
necessary skills and knowledge.

International Semiconductor 
Executive Summits president 
Salah Nasri expressed the or-
ganisation’s delight in collaborat-
ing with Malaysia Semiconduc-
tor Industry Association (MSIA) 
and Singapore Semiconductor 
Association Industry (SSIA) to 
host the event in Penang, follow-
ing its successful events in Tai-
wan, USA, Europe, and Japan.

Among those present were 
Sivasuriyamoothy Sundara Raja, 
deputy chief executive officer of 
Malaysian Investment Develop-
ment Authority (Mida), Invest-
ment Promotion and Facilitation; 
Siobhan Das, CEO of American-
Malaysian Chamber of Com-
merce; MSIA president Datuk 
Seri Wong Siew Hai and SSIA ex-
ecutive director Ang Wee Seng.

Kiwanis looks forward to empowering community

Exploring opportunities at ISES 
Southeast Asia 2023

H’ng (fourth from left), Lim (third from left) and Liu (fifth from left) with the forum’s guest speakers.

Aiming to 
achieve SDGs  

Ngoo (seventh from left) and other Kiwanis members in a group photo at the installation dinner. Seated 
is Ivan Oh, Past Governor Kiwanis Malaysia.
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INNOVATION is the way 
forward and there must 
be an emphasis on it, 

says Chief Minister Chow Kon 
Yeow.

Speaking at the state-level In-
novation Day 2023 celebration 
at Komtar recently, Chow said 
innovation plays a pivotal role in 
achieving sustainable develop-
ment and enhancing the living 
standards of the people.

He commended the collab-
orative efforts of the state gov-
ernment and civil servants for 
fostering an environment condu-
cive to innovation.

Chow stressed that the 
theme of “Innovation Driving a 
Sustainable Future” needs to 
be embraced by all as agents 
of change to empower the state 
and the country.

“The state government con-

sistently promotes creative 
thinking among the youth and 
provides support to entrepre-
neurs and researchers to de-
velop high-quality products and 
services.

“Collaboration with the pri-
vate sector and civil society is 
essential to create products 
with a profound impact on all 
levels of society.

“Innovation will not succeed 
if it only stops at the concept 
or idea level. There must be a 
continuous effort to bring posi-
tive change from time to time,” 
Chow said in his speech.

He hoped ongoing innova-
tion initiatives will synergise 
and contribute to realising the 
Penang2030 vision of a “Family-
Focused Green and Smart State 
that Inspires the Nation”.

Highlighting a successful 
example, he said the Penang 
Smart Parking project, which 

won the Penang Government 
Innovation Award in 2020, has 
been shortlisted at the national 
level for the Public Sector Pre-
mier Innovation Award (AIPSA), 
organised by the Malaysian 
Administrative Modernisation 
and Management Planning Unit 
(Mampu) offering a grand prize 
of RM1 million.

Chow acknowledged the 
unprecedented challenges 
faced by society during the 
pandemic, and how innova-
tion has played a pivotal role 

in advancing digitalisation and 
service delivery.

Chow noted that more and 
more innovation projects pro-
duced by government depart-
ments and agencies have 
been presented at the national 
and international levels, creat-
ing a high impact on society.

The grand prize for the Pen-
ang Chief Minister Innovation 
Award, which carries a prize 
money of RM10,000, went to 
the Penang Island City Council 
(MBPP) ULesen.

Among those present at 
the celebration were State 
Secretary Datuk Rosli Isa, 
Deputy State Secretary Datuk 
Mohd Zakuan Zakaria (devel-
opment), Deputy State Secre-
tary Datuk Ahmad Rizal Mohd 
Hanapiah, MBPP mayor Datuk 
A. Rajendran, Seberang Perai 
City Council mayor Datuk Aza-
har Arshad, head of Corporate 
Communications and Innova-
tion Saiful Syarizal, and heads 
of federal departments and 
agencies.

Innovation key to sustainable 
development

Wee (left) and Tasha 
are instrumental in 
the show's success.

Rajendran receiving the Chief Minister Challenge Trophy from Chow after MBPP was adjudged 
the winner. With them are Ahmad Rizal (left), Rosli (second from left), Mohd Zakuan (right) and 
MBPP team members.

THE inaugural Night Aquatic 
Show, themed “Around the 
World”, commenced with an 
unexpected delight at the Setia 
SPICE Aquatic Centre recently. 

Master of Ceremony Carolyn 
Ooi, took on the role of an air 
stewardess and surprised the 
audience by appearing beside 
the swimming pool.

In a playful twist, Carolyn 
as the air stewardess, then in-
structed the audience to buckle 
up, creating an immersive expe-
rience as the “plane” geared up 
for take-off from Penang airport. 

The promise of an exciting 
aquatic journey to 10 countries 
around the world would set the 
stage for an evening of captivat-
ing performances.

The audience, now trans-
formed into passengers, eagerly 
awaited the unfolding spectacle 
as 60-odd artistic swimmers 
assumed the roles of the main 
cast.

A diverse array of solo, duet, 
and team performances took 
centre stage, each segment 
simulating the virtual plane’s 
stops in exotic locations like 
Thailand, China, South Korea, 
Japan, New York, Hawaii, Brazil, 
Africa, and India.

Among the performers were 
predominantly young swim-
mers, with the youngest aged 
six, showcasing their remark-
able talents. 

Adding a touch of experience 
to the ensemble was a senior 
group, with the oldest partici-
pant being 58 years old.

The show featured seven 
national synchronised swim-
mers from Penang, who were 
recently selected to represent 
Malaysia in the Asian age 
group competition in the Phil-
ippines in February.

The aquatic show also 
showcased the country’s top-
ranked mixed duet of Koh 
Hao Sean and Nuralynn Mohd 
Shaari, along with three sets 
of twins – Ow Yeng Rou Xuan 
and Ow Yeng Rou Ern (16), Hor 
Wen Yee and Hor Wen Xin 
(12) and Zoe Liew Jia 
Xuen and Chloe Liew 
Jia Yu (11).

In addition to 
aquatic performanc-
es, “land” perfor-
mances took place 
on the stage beside 
the pool. For exam-
ple, when the virtual 
plane reached South 

Korea, a young group of aquatic 
performers seamlessly trans-
formed into K-pop artists, en-
chanting the crowd with vibrant 
routines.

Towards the end of the show, 
another remarkable moment 
unfolded when an aquatic swim-
mer showcased her talent as a 
belly dancer amidst the sounds 
of Middle Eastern music.

While every member of the 
team had a hand in the success 
of the show, it was mission ac-
complished for the show’s di-

rector Tasha Jane 
and aquatic coach 
Shona Wee.

They 
star t-
e d 
t h e 

P e n -

ang Phoenix Artistic Swimming 
Academy last February before 
moving from Relau Sports Cen-
tre to the Setia SPICE Aquatic 
Centre to raise awareness 
about artistic swimming and 

support the state team.
Penang State Sports 

Council director Harry 
Chai Heng Hua, who 
was among the spec-
tators, expressed im-
mense joy and pride 

in the accomplishments of the 
artistic team. 

He commended their continu-
ous effort to expand synchro-
nised swimming and attract a 
growing number of athletes.

After about one-and-a-half 
hours of performance, the Night 
Aquatic Show concluded as 
Carolyn announced the plane’s 
landing at the Penang Interna-
tional Airport, thanking them 
(the audience) for choosing the 
imaginary Air Phoenix.

Potential enthusiasts can call 
Wee at 012-2076025.

Spectacular display of aquatic talent

A participant 
does an 
acrobatic act.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导陈健敏
摄影Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi / Muhamad 
Amir Irsyad Omar

弘 扬 传 统 ， 促 进 团 结 ，
槟城独特的大旗鼓游行，分
别在槟岛及威省两地热烈举
行，为民众带来让人叹为观
止的传统技艺及娱乐性十足
的演出！

槟岛游行共有45支队伍，
包括大旗鼓队、舞龙队、舞
狮队、花车、铜管乐队、踩
高跷、马来舞蹈和印度舞蹈
等。 值得一提的是，暌违多
年的槟城杂货行文化杂技团

表演，为大众带来单轮脚车
队表演及“墓碑兄墓碑嫂”夫妻
吵架，勾起老槟城的集体回
忆,也让年轻一代大开眼界。

游行中也有槟州武术龙狮
总会呈献的“巨龙亮眼，武林
团结”，巨龙预祝民众龙年行
大运,赢得满堂喝彩。

威省方面，今年新增的338
尺生态梅花龙和老上海人力
车，是活动的一大亮点，其
他精彩演出尚有舞龙舞狮、
大旗鼓、铜乐队、花车、马
来及印度武术表演等等，现
场也有圣诞小姐派送糖果及
大会日历给民众，游行队伍
逾千人参与。

槟 州 首 长 曹 观 友 致 词 时
说，他感到非常自豪地看到
槟城人民在庆祝来自不同文
化背景的节日的多样性时所
表现出的团结、尊重和昌明
大马的价值观。

“我相信，通过举办类似的
活动，不仅可以在文化共享
方面造福于民，也可以推动
互相尊重与宽容,让国家走向
正确方向。”

展现昌明大马价值观

槟威大旗鼓游行促进团结

外 国 游
客 也 来
体 验 耍
大旗。

威省大旗鼓舞龙狮
大游行热烈举行。

槟州武术龙狮总会会长拿督方万春率领巨龙表演，气势十足！传统技艺“踩高跷”表演者就这样走了数公里，令人佩服。

压轴的高桩舞狮，
精彩万分。




